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Pieckāršais “nav”
C entrālās vēlēšanu komisijas un pētījumu centra “SKDS” 

veiktā aptauja liecina, ka piektdaļa visu Latvijas vēlētāju 
nepiedalās vēlēšanās, jo “neredzot tam jēgu”. Bet kopu-

mā gandrīz puse vēlētāju nav aizgājuši balsot pašvaldību vēlē-
šanās. Kā liecina minētais pētījums, galvenie iemesli ir pieci. 
Tā teikt, pieckāršais “nav”: “nav, par ko balsot”, “nav nozīmes 
balsij”, “nav ticības, ka kaut kas mainīsies”, “nav laika iet bal-
sot”, “nav vēlēšanās”...

Savulaik Latvijas elitārais un filozofiskais žurnāls “Rīgas 
Laiks” publicēja ikmēneša anekdotes (jebšu “stāstiņus”) par 
“vidējo latvieti”. Parādību, kuras dabā nav, bet kura tomēr tik 
ļoti ietekmē mūsu visu dzīvi. Nav zināms, vai “Rīgas Laika” 
anekdotes ir vai tomēr nav pārtulkotas, piemēram, kaimi-
ņu igauņu vai leišu valodās, bet katrā ziņā šis anekdošu cikls 
viņiem noteikti patiktu – lai pasmietos par mūspuses ļautiņu 
“vidējo dzīves uztveri”. Diemžēl dabā neeksistējošo “vidē-
jo latvieti” tomēr augstāk minētais pētījums raksturo lielis-
ki: pieckāršie un pat desmitkāršie “nav” ir krietni vairāk nekā 
tie, kuri saka “ir”. Vai vārda “nedarīsim” vietā tomēr izvēlas 
“darīsim”.

Vai šo ne-gājēju skaits ir liels, bet varbūt “vidēji” latviski un 
tradicionāli “normāls”? Laikam jau – īpaši tuvojošos nākamga-
da Saeimas vēlēšanu sakarā – uztraukties tomēr ir vērts. Un 
tam ir vairāki nozīmīgi iemesli.

Pirmais. Jau šīgada pašvaldību vēlēšanu rezultāti uzskatāmi 
parādīja vienu būtisku lietu: tajās pašvaldībās, kur pie varas 
palika “tie paši vēži”, tradicionāli vēlētāju aktivitāte ir zema, 
tāpēc “atnākušais mazākums”, kuri tikpat tradicionāli balso 
par “vecajiem vēžiem”, būtībā nosaka visu pašvaldības die-
naskārtību. Bet pieckāršā “nav” piekritēji pēcāk var tikai klusi 
bubināt virtuvē, ka “nav jau jēgas”.

Otrais. Šo pašu vēlēšanu rezultātu analīzi uzskatāmi parāda 
to, ka kļūdās tie, kuri saka “nav jēgas manai balsij”. Gandrīz 60 
pašvaldībās rezultātu būtisku “pavirzīšanos” uz vienu vai otru 
pusi noteica mazāk nekā 50 balsis, bet gandrīz desmit pašval-
dībās rezultātus ietekmēja mazāk nekā 10 balsis. Tātad seci-
nājums ir viens – būtu vēl pārdesmit pieckāršā “nav” piekritēji 
atnākuši līdz iecirknim, rezultāts būtu citāds.

Trešais. Ja gandrīz puse vēlētāju, kas tā arī neieradās uz 
balsošanas vietām, būtībā “uzšķauda” savai valstij, tad var 
droši teikt, ka mēs esam pelnījuši to, ko esam saņēmuši. 
Izlaupītājus, oligarhus, shēmotājus un no tautas atrauto eliti 
pie varas. Jo pilsoņu vienaldzība, kā rāda vēstures liecības, ne 
vienu vien valsti noveduši vēstures mēslainē.

Ceturtais. Var puslīdz droši pieņemt, ka pieckāršā “nav” pār-
varēšanai būs nepieciešams kas jauns un svaigs. Jo kā citādi, 
uzticoties pētījuma rezultātiem, piedabūt aiziet un nobalsot 
divdesmitgadīgu jaunieti (šī ir vispasīvākā vēlētāju grupa)? 
Jo kā citādi pateikt tai dzīves nogurdinātajai skolotājai vai 
mazās pensijas saņēmējam, ka kaut kas tiešām mainīsies? Ja 
“piedāvājumā” būs vienīgi tās pašas, sakot literāta vārdiem, 
“līdz sāpēm pazīstamās sejas”, tad arī turpmāk vēlēt ies tikai 
un vienīgi šo “seju” fankluba dalībnieki un dalībnieces. Tie, 
kuriem patīk, “kā viņš runā”, kuri uzskata, ka “tā jau viņš par 
pilsētu rūpējas”, tie, kuriem ausīs ielietais saldais medutiņš 
šķiet pietiekams iemesls, lai piekto un desmito reizi atkal bal-
sotu par vieniem un tiem pašiem, bet jau nākamajā dienā pēc 
vēlēšanām varētu gausties: nu, ko tad atkal esam ievēlējuši, 
ak, ārprāts.

Un visbeidzot. Viss iepriekš minētais uzskatāmi liecina, ka 
iet, darīt un izdarīt var. Atliek tikai piecelties no dīvāna. Un 
beigt kurnēt par to, ka “viss ir slikti”, “ŠITĀDA valsts man nav 
vajadzīga” un ka “nav, par ko balsot”... Pagājušajā nedēļā 
Ventspilī tikai nodibināta jauna un perspektīva partija “Laiks 
pārmaiņām”, kuru, kā reiz, nav dibinājuši daudzkārt pārkrāsoti 
“vecie vēži” un kuras rindās, spriežot pēc dibinātāju aktivitā-
tes, pulcēsies cilvēki, kam interesē. Interesē, lai lietas ietu uz 
priekšu, interesē, lai būtu darbavietas viņu nozarē, interesē, lai 
Sūnu ciema tikumi, kad paši no sava lieveņa nevar notīrīt snie-
gu, tomēr tiktu mainīti.

Un te jau nevajag daudz. Vajag tikai iet, darīt un izdarīt. 

Patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

Ventspils pilsētas dome 15. septembrī pieņēmusi lēmumu “Par nekustamā īpašuma Lāčplēša ielā 1A, 
Ventspilī iegādi”. Saskaņā ar domes lēmumu minētais zemes gabals 3424 kvadrātmetru platībā tiek iegā-
dāts Daudzfunkcionālā inovāciju centra jaunbūves vajadzībām, revitalizējot degradēto teritoriju Rūpniecī-
bas ielā 2. Tiktāl pret domes lēmumu nebūtu ko iebilst, ja vien minētā zemes platība netiktu iegādāta par 
neadekvāti augstu cenu – 200 000 eiro. Norādot, ka pirkums neatbilst nekustamā īpašuma tirgus vērtībai 
Ventspils pilsētā, par kuru dome ir acīmredzami pārmaksājusi, deputāts Ģirts Valdis Kristovskis lūdzis šo 
darījumu izvērtēt LR Valsts kontrolei. 

Vēlreiz vēlos ikvienam no jums 
pateikt paldies par to, ka izlēmāt 
kopā ar mani dibināt jaunu poli-
tisko partiju “Laiks pārmaiņām”. 
Tas bija pirmais solis liela mērķa 
sasniegšanā par politiskās vides un 
vērtību maiņu Ventspilī un pārējā 
Latvijā, aizstājot egoistisko “es” 
pret “cilvēks”, “mēs” un “sabied-
rība”. Paldies visiem, kuri nebija 
vienaldzīgi pret mūsu Latvijas 
nākotni un kuri, iesaistoties partijā 
“Laiks pārmaiņām”, skaidri un ne-
pārprotami apliecināja savu gribu 
– pārmaiņām jābūt!

Tieši tādēļ esmu tik lepna un ganda-
rīta par Jūsu atsaucību. Man ir patiess 
prieks, ka mūsu politiskajam spēkam 
pievienojās tik daudz labas gribas cil-
vēki no visas Latvijas – ventspilnieki, 
daugavpilieši, talsinieki, kuldīdznieki, 
rīdzinieki. Tas skaidri apliecina, ka pār-
maiņas valstī būs. Es nesolu, ka būs 
viegli, taču  kopīgiem spēkiem, soli 

Ventspils dome par bargu naudu pērk 
zemi. Opozīcija vēršas Valsts kontrolē

N 
ekustamo īpašumu Lāčplēša ielā 1A dome 
iegādājusies no SIA “DAD”, kurš, spriežot pēc 
Ventspils pilsētas domes lēmuma projek-
ta, arī bijis darījuma iniciators. Interesanti, 
ka tanī pašā laikā noticis vēl kāds darījums 

– proti, šajā pašā sēdē dome lēmusi par 89 kvadrātmet-
ru liela zemes starpgabala  Vārves ielā 5A atsavināšanu, 
pārdodot to par nosacīto cenu 500 eiro.

 Jāatzīmē, ka zemes gabals Vārves ielā 5A neatrodas pat 
viena kilometra attālumā no nekustamā īpašuma Lāčplēša 
ielā 1A, taču starpība viena kvadrātmetra cenai ir milzīga. 
Ja Vārves ielā zeme novērtēta par 5.81 eiro kvadrātmetrā, 
tad par īpašumu Lāčplēša ielā 1A dome zemes pārdevē-
jam par vienu kvadrātmetru gatava maksāt 58.41 eiro no 
nodokļu maksātāju naudas.  

Iesniegumā Valsts kontrolei deputāts Ģ.Kristovskis norā-
da, ka jau 15. septembra sēdē vērsis Ventspils pilsētas 
domes pozīcijas deputātu un klātesošo Ventspils pilsē-
tas domes administrācijas un tieši atbildīgo amatperso-
nu uzmanību uz to, ka saskaņā ar Valsts zemes dienesta 
Latvijas nekustamā īpašuma tirgus statistiskajiem radītā-
jiem uz 2017. gada 1. janvāri, komerciāla rakstura apbūves 
zemes maksimālās cenas Ventspils pilsētā 2015. un 2016. 
gados (zemes platībām robežās no 300m² līdz 10000m²) 
attiecīgi bijušas 21.03 un 23.12  eiro par kvadrātmet-
ru. Augstākas tās  bijušas vienīgi individuālai apbūvei 
Ventspilī –2015. un 2016. gados attiecīgi 54.93 un 40.84  
eiro par kvadrātmetru.  Tas vien jau norāda, ka cena, ko 
dome ir gatava maksāt par īpašumu, kurš atrodas netālu 
no viena no intensīvākajiem Ventspils krustojumiem, bla-
kus benzīntankam, ir neadekvāti augsta. 

Diemžēl opozīcijas deputātu viedoklis un aicinājums lūgt 
kompetentām Latvijas nekustamā īpašuma vērtēšanas 
iestādēm veikt atkārtotu minētā zemes gabala Lāčplēša 
ielā 1A iegādes cenas izvērtēšanu dzirdīgas ausis nerada.

Ģ.Kristovskis arī norāda, ka Ministru Kabineta notei-
kumos N.838 “Par kadastrālo vērtību bāzi 2016., 2017., 
2018. un 2019. gadam” ir skaidri un nepārprotami noteik-
ta zemes bāzes vērtība Ventspils pilsētā. Nekustamais 
īpašums Lāčplēša ielā 1A varētu atbilst vienai no MK 
noteikumos N.838 uzrādītajām zemes kategorijām: neap-
gūta komercdarbības objektu apbūves zeme Ventspils 
pilsētā (maksimālā vērtība 15.69 eiro par kvadrātmet-
ru, minimālā –  1.71 eiro par kvadrātmetru); neapgūta 
sabiedriskas nozīmes objektu apbūves zeme Ventspils 
pilsētā (maksimālā vērtība 7.11 eiro par kvadrātmetru, 
minimālā 0.71 eiro par kvadrātmetru); izglītības un zināt-
nes iestāžu apbūve Ventspils pilsētā (maksimālā vērtība 
noteikta 12.81 eiro par kvadrātmetru, minimālā – 1.42 
eiro par kvadrātmetru). 

Pētot cenas, kādas par darījumiem ar nekustamo īpa-
šumu Lāčplēša ielā prasītas brīvajā tirgū, "Ventspilnieks.
lv" portālā City24.lv atrada sludinājumu, saskaņā ar kuru 
par 13 412 kvadrātmetru lielu rūpnieciskai apbūvei domā-
tu zemes gabalu Lācplēša ielā 9 prasītā cena bijusi 14 
eiro par kvadrātmetru. Tātad par teju četras reizes lielāku 
zemes gabalu, uz kura atradās SIA “Ventbetons” ražotne, 
tika prasīti kopumā 187 768 eiro.  Savukārt sludinājumu 
portālā ss.com izvietotajos sludinājumos par zemes pārdo-
šanu Ventspils pilsētā, augstākā atrodamā cena par kvad-
rātmetru komerciālai apbūvei ir 40.67 eiro zemes gabalam 
Ventspils vēsturiskajā centrā. 

Paldies visiem partijas 
“Laiks pārmaiņām” dibinātājiem!

pa solim ejot, strādājot savas valsts, 
savas pilsētas, savas un savu bērnu 
nākotnes labā, mēs tās panāksim!

Nākamais gads ir Saeimas vēlē-
šanu gads, un šodien ikviens saprot, 
ka Latvijas politikai ir nepieciešami 

jauni enerģiski, kompetenti, zinoši, 
godīgi un godprātīgi cilvēki. Tādēļ es 
aicinu aktīvi iesaistīties kopīgā darbā 
ikvienu, kurš jūt sevī spēku uzņem-
ties atbildību par mūsu visu rītdienu. 

Ar sveicieniem, Inga Antāne
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Kravu apgrozījums Baltijā 
sasniedz 100 mlj. tonnu
Baltijas valstu ostās šā gada astoņu mēnešu 
laikā pārkrauto kravu apgrozījums pārsnie-
dzis 100 mlj. tonnu, kas ir par 4,2% vairāk 
nekā līdzīgā laika periodā pērn. Visvairāk – 
42,9% kravu – pārkrauti Latvijas ostās. Līdere 
joprojām ir Klaipēdas osta, kur šogad pār-
krauts 27,697 mlj. tonnu (+4,8%). Seko Rīgas 
(22,711 mlj. t, -4,9%) un Ventspils ostas 
(15,064 mlj. t, +17,2%). Astoņu mēnešu 
griezumā pērn Baltijas ostu kopējais apgro-
zījums bija 85,054 mlj. tonnu jeb samazinā-
jums par 5,1% salīdzinājumā ar 2014. gadu.

Bezdarbs pieaug par 0,1%
Septembra pēdējā nedēļā Ventspilī 
Nodarbinātības Valsts aģentūrā bez darba 
reģistrētas 875 personas. Bezdarba līmenis 
Ventspilī, rēķinot pret iedzīvotāju skaitu darb-
spējas vecumā, ir 4,1% (pēc līdzšinējās meto-
des 5,2%), kas ir par 0,1% vairāk. Pieejamas 
139 vakances. Visvairāk nepieciešami zivju 
apstrādātāji (45), betonēšanas tehniķi (24), 
metāla būvkonstrukciju montētāji (10).

VNT rīkos sabiedrisko 
apspriešanu
SIA ““Ventspils nafta” termināls”” savā darbī-
bā ir paredzējusi būtiskas izmaiņas saistībā ar 
benzīna un dīzeļdegvielu piedevu pievieno-
šanu produktiem pārkraušanas laikā uz tank-
kuģiem. Saskaņā ar kārtību uzņēmumam 
ir jārīko sabiedriskās apspriešanas sapulce. 
Ventspils iedzīvotāji aicināti uz tikšanos 5. 
oktobrī plkst. 17.00 Pārventas bibliotēkā.

Karstā ūdens sagatavošana 
kļūs dārgāka
Līdz ar apkures sezonas uzsākšanu mainī-
sies karstā ūdens sagatavošanai nepiecieša-
mais siltumenerģijas daudzums. No šā gada 
1. oktobra līdz 2018. gada 30. aprīlim maksa 
par vienu kubikmetru karstā ūdens saga-
tavošanu būs 3,18 eiro (bez PVN), informē 
"Ventspils siltums". Līdzšinējā cena bija 2,58 
eiro (bez PVN).

Informēs par rudens darbiem 
“Komunālā pārvalde” 2.oktobrī plkst.17.00 
rīko informācijas dienu, lai ventspilniekus 
informētu par plānotajiem rudens darbiem 
pilsētā. Iedzīvotājiem stāstīs par lapu bez-
maksas savākšanu, grāvju kopšanu piegu-
ļošās teritorijās, lai novērstu plūdus lietavu 
laikā, par pilsētas puķu figūru un strūklaku 
ieziemošanu. Tikšanās notiks "Komunālās 
pārvaldes" zālē, Užavas ielā 8.

Pabeidz gājēju pārejas pārbūvi
Pēc divu mēnešu ilgiem būvdarbiem šone-
dēļ ir pilnībā pabeigti būvdarbi gājēju ietves 
pārbūvei Kuldīgas ielas posmā no Raiņa ielas 
līdz ēkai Kuldīgas ielā 25A, kur šajā posmā 
tika izbūvēti četri pandusi, vides pieejamības 
nodrošināšanai un ietves pielāgošanai vecā-
kiem ar ratiņiem. Kopējās būvdarbu izmaksas 
bija 124 000 eiro.

Priekšroka auto, mazāk – 
autobusiem
Ikdienā lielākā daļa jeb 54% Ventspils iedzī-
votāju pārvietojas ar automašīnu, taču ir 
būtiskas atšķirības starp pilsētas mikrorajo-
niem. Sarkanmuižas laukos, Kantsonciemā, 
Strīkciemā, Jāņciemā, Čīkstiņciema un 
Pārventas dienvidos auto ikdienā izmanto tikai 
36,5%, kamēr Kauškuļciemā, Mācītājplacī, 
Kurpniekciemā, Gāliņciemā un Žāžciemā – 
81,7%. Sabiedrisko transportu izmanto 47%.

VENTSPILĪ

Pēdējo mēnešu laikā degvielas mazumtirdzniecības uzņēmumu vidū vērojama 
asa konkurences cīņā par klientiem atsevišķās Latvijas pilsētās. Jo īpaši spilgti tas 
iezīmējas tieši Rīgā un Ventspilī. Un tas spilgti atstāj iespaidu uz degvielas cenām. Te 
vienu dienu tās ir salīdzinoši vienlīdz augstas kā vidēji Latvijā, sasniedzot psiholoģis-
ko viena eiro robežu, te vairākas dienas pēc kārtas tās ir ievērojami zemākas. Kāpēc 
ir tādas svārstības un, kas ir īpaši svarīgi, kādēļ vērojamas tik lielas atšķirības cenā?

Latvijā pamazām sākas 
apkures sezona, tādēļ 
aktuālākais jautājums ir – vai 
siltumenerģija kārtējo reizi kļūs 
dārgāka. Arī ventspilniekus 
interesē jautājums, ko šajā 
apkures gadā var sagaidīt no 
pašvaldības?

Pagājuši tikai nepilni seši mēneši, kopš Ventspils pilsētas Izglītības pārvaldes 
vadītāja amatā stājās Egita Udodova. Nupat Ventspils pilsētas dome izsludinājusi 
jaunu konkursu uz pārvaldes vadītāja amatu, bet piektdien par šo jautājumu sprieda 
pašvaldības domes sēdē.

Pusgads un Ventspils dome atkal 
meklē Izglītības pārvaldes vadītāju

V 
entspils pilsētas dome savā sēdē 
apstiprināja E.Udodovu amatā 
vien šā gada 31.martā. Pagājušā 
gada vasarā amatu atstāja ilg-
gadējais pārvaldes vadītājs Aldis 

Slavinskis, taču pašvaldība ilgstoši nespēja 
atrast jaunu pārvaldes vadītāju. Konkurss tika 
izsludināts divas reizes. Abās reizēs pieteicās 

daudz pretendentu, taču vairums no viņiem 
nebija Ventspils iedzīvotāji un pašvaldības 
vērtējumā nebija atbilstoši ieņemt šo atbildī-
go amatu. Līdz tika uzrunāta E.Udodova, kas 
tajā laikā strādāja Ventspils Augstskolā.

Tomēr nepagāja ne pusgads, kad vietē-
jai vietvarai atkal problēma – jāmeklē jauns 
Izglītības pārvaldes vadītājs. Ventspils pilsē-

tas domes Personāla nodaļas publicētā atbil-
de par pārvaldes vadītāja maiņu ir ļoti for-
māla: “Ņemot vērā Ventspils pilsētas paš-
valdības iestādes "Ventspils pilsētas domes 
Izglītības pārvalde" vadītājas darba uzteiku-
mu pēc pašas vēlēšanās, kā arī nolūkā nodro-
šināt iestādes darbības vadību un atbilsto-
ši normatīvo aktu prasībām ar plašsaziņas 
līdzekļu starpniecību izsludināts atklāts kon-
kurss uz Ventspils pilsētas pašvaldības iestā-
des "Ventspils pilsētas domes Izglītības pār-
valde" vadītāja amatu.” Neoficiāla informācija 
gan liecina par pretējo. 

Cīņa par katru klientu jeb kādēļ degvielas 
cenas Ventspilī mēdz būt tik zemas

A 
ugusta beigās un septembra 
sākumā Ventspilī salīdzināju-
mā ar citām pilsētām degvie-
las cenu atšķirība bija vērojama 
īpaši liela. Tās bija pat par 10 (!) 

centiem zemākas nekā citviet Latvijā un arī 
netālajās pilsētās reģionā. To apstiprina arī 
paši degvielas tirgotāji. Turklāt šāda cenu 
starpība – lielāka vai mazāka – saglabāju-
sies arī mēneša beigās. Piemēram, nedē-
ļas nogalē trīs dažādās degvielas uzpildes 
stacijās, kuras atrodas viena blakus otrai 
pie apļa uz tiltu pār Ventu, dīzeļdegviela 
maksāja 0,945 līdz 0,965 eiro litrā, kamēr 

tajā pašā laikā ārpus pilsētas, Klaipēdā vai 
Liepājā cena bija pāri par vienu eiro. Tas, 
kā norāda viena no Latvijā lielākā deg-
vielas mazumtirgotāja AS “Virši-A” valdes 
priekšsēdētājs Jānis Riekstiņš, pilnībā ilus-
trē kopējo ainu. Lūk, kā situāciju skaidro 
J.Riekstiņš: “Šāds cenu kritums gan nav 
skaidrojams ar degvielas iepirkuma cenu 
izmaiņām, valūtas kursu svārstībām vai 
izmaiņām pasaules biržās, bet gan lokālu 
konkurences cīņu par klientiem.” Viņš gan 
prognozē, ka vienā brīdī šī cīņa norims, 
jo “tirgotāji ilgstoši nevar strādāt zem 
pašizmaksas”.

Tiesa, drīzumā gaidāmas būtiskākās izmai-
ņas degvielas nozarē Latvijā, un tās būs 
tieši saistītas ar jauno nodokļu reformu, kas 
tostarp paredz palielināt akcīzes nodokli visa 
veida degvielai, par ko savukārt savā noza-
rē ir sašutuši Ventspils ostā strādājošie tran-
zīta uzņēmumi un tos pārstāvošā biedrība 
“Baltijas asociācija – Transports un loģistika”. 
Degvielas tirgotāji pauž sapratni par valdī-
bas lēmumu aizstāt nodokļu iztrūkumu ar 
citu nodevu celšanu, taču šajā gadījumā viņi 
saredz vairākus riskus. Proti, ne tikai deg-
vielas cena palielināsies par aptuveni čet-
riem līdz pieciem centiem litrā, bet vienlai-
kus Latvija kļūs mazāk konkurētspējīga kai-
miņvalstu vidū, uz ko norāda arī ekonomis-
ti. Tāpat šogad iegūtie Igaunijas klienti, kas 
paaugstinātās degvielas cenas dēļ degvielu 
iegādājās Latvijā, tiks zaudēti. Tas viss atstās 
būtisku iespaidu uz nodokļu maksātāju maci-
ņiem. 

Ko gaidīt no apkures sezonas

P 
agājušā apkures sezona beidzās 
šī gada maijā, un, pēc speciālistu 
domām, tā bija visgarākā pagā-
jušajā desmitgadē. Taču Eiropas 
valstu zinātnieki klimatologi pazi-

ņojuši, ka gaidāmā ziema būs aukstākā 
pēdējo 100 gadu laikā. Aukstāks kļūs jau 
novembrī, bet decembrī gaidāms stabils 
sals. Tāpat šajā ziemā varētu būt daudz 
sniega.

Tieši no laika apstākļiem ir atkarīgs apku-
res sezonas ilgums. Siltumtehnikas uzstā-
dīšanas speciālists, inženieris celtnieks Tālis 
Zavjalovs uzsver, ka saskaņā ar Latvijas būv-
niecības normatīviem (LBN) atkarībā no kli-
matiskajiem apstākļiem Latvijā apkures sezo-
na var ilgt līdz 200 diennaktīm.  Speciālists 
atzīmēja, ka apkures sezonas ilgums cen-
tralizētajām sistēmām  ir  būtisks rādītājs arī 
tādēļ, ka bez izdevumiem par energonesē-
jiem un ekspluatācijas tiešajiem rādītājiem, 
ir arī izdevumi par tīklu apkopi, remontu un 
konservāciju gada siltajā laikā. "Ventspils sil-
tums" (VS) vasarā veica  tehniskā aprīkojuma 
profilaksi, un uzņēmums ziņo, ka darbi veikti 
pilnā apjomā. Tas nozīmē, ka pilsēta apkures 
sezonai ir gatava.

CENAS JAUTĀJUMS
Cik būs jāmaksā par dzīvojamās platī-

bas apsildīšanu? Saskaņā ar VS informāci-
ju, šogad siltumenerģijas piegādes tarifs 
visiem centrālās siltumapgādes lietotājiem 
būs 54,9 eur/MWh. Kā informēja Sabiedrisko 
pakalpojumu regulēšanas komisijā, tas ir 
par 5-8 centiem mazāk nekā pagājuša-
jā gadā. Salīdzinājumam – tas ir nedaudz 
mazāk nekā Jēkabpilī (56,2 eur/ MWh.) un 
krietni vairāk nekā Rīgā (44,39 eur/ MWh.). 
Tajā pašā laikā viena kubikmetra ūdens, 
kas ir galvenais siltumnesējs daudzdzīvokļu 
namos, uzsildīšanai  būs nepieciešami  3,18 
eur (bez PVN).

GĀZE KĻŪST DĀRGĀKA
Pagaidām siltumenerģijas cena Ventspilī 

turas pagājušo gadu robežās. Tomēr nevajag 

domāt, ka tā būs vienmēr. Pēc gāzes tirgus 
liberalizācijas tas atvērts arī citiem zilā kuri-
nāmā piegādātājiem. Ja skatāmies no loģi-
kas viedokļa, pieaugušajai konkurencei gāzes 
tirgū vajadzētu izsaukt zilā kurināmā cenas 
krišanos, un saistībā ar to arī apkures cenas 
kritumu. Bet pie mums viss notiek citādāk.

Enerģētikas eksperts Vilnis Dukšte skaid-
ro, ka gāzes tirgus liberalizācijas rezultātā 
kompānija "Latvijas gāze" (LG) tika sadalīta 
vairākos uzņēmumos. „Dabīgo monopolistu, 
kāda bija “Latvijas gāze”, sadalīšana sīkākos 
uzņēmumos nekad nav novedusi pie iedzī-
votājiem paredzēto produktu palētināšanās. 
Tieši otrādi, ķēdīte, pa kuru produktu piegā-
dā patērētājam, tiek pagarināta. Bet tas neiz-
bēgami noved pie cenu celšanās. Un Latvijas 
iedzīvotāji, ventspilniekus ieskaitot, to saju-
tīs vēl šajā gadā,” –  secināja speciālists. 
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Jānis būvē māju, kādas nav 
nekur pārredzamā apkārtnē, 
un arī Latvijā tādas ir liels 
retums. Tā neizcelsies ar 
greznību, iespaidīgiem 
izmēriem vai eksotisku izskatu. 
Tā vienkārši būs dzīva.  turpinājums 6. lpp.

ALEJA NO PAGĀTNES UZ NĀKAMĪBU
Aleju veido trīsdesmit četri turpat Gārzdes ciemā atras-

ti akmeņi, uz katra no tiem Lenards iekalis un nopulējis 
kāda dzimtai piederīgā vārdu un latviešu mitoloģisko zīmi – 
auseklīti, jumi, ugunskrustu vai citu, tās neatkārtojas. Dzīves 
gadskaitļi apakšā nav norādīti, lai nerastos asociācijas ar 
apbedījumiem, un arī tāpēc, ka akmeņi uzstādīti arī tagad 
dzīvojošiem cilvēkiem, rezervējot ap desmit no akmeņiem 
brīvu vietu tiem, kas Ālīšu dzimtu tuvākajā laikā papildinās 
ar jaundzimušajiem. Līdzās akmeņiem iestādīti Dambkalnu 
mežā atrastās jaunās liepiņas un ozoliņi, lai dzimtas ļaudīm 
būtu prieks un interese sekot to augšanai. Lenards pārlieci-
nāts, ka ar mīlestību un cieņu pret aizgājušajām, tagadējām 
un nākamajām Ālīšu  paaudzēm veidotā akmeņu un koku 
aleja ilgus gadus pozitīvi uzlādēs gan dzimtai piederīgos, gan 

Jānis 
ģimenei būvē 
“dzīvo māju”
Jānis Ālītis, auto atslēdznieks firmā “Volvo Truck 
Latvija”, tagad ir ventspilnieks, bet pasaulē  kā 
jaunākais sešu bērnu ģimenē nācis Piltenes 
pagasta Gārzdes ciema "Dambkalnu" mājās. 
Vietā, kur pirms viņa dzimuši un piecās paaudzēs 
dzīvojuši citi kuplajai Ālīšu dzimtai piederīgie. 
Daļa no viņiem vēlāk aizmigrējusi uz netālajiem 
kaimiņciemiem, citi darbu un mājvietu atraduši 
Ventspilī, bet emocionāli joprojām jūtas ar Gārzdi 
un "Dambkalniem" saistīti. Mājas tagadējais 
saimnieks, triju meitu un triju dēlu tēvs Lenards 
Ālītis to sauc par  enerģētisko piederību, ko pirms 
dažiem gadiem pacenties vizualizēt, no pelēkiem 
neapstrādātiem laukakmeņiem, jaunām liepi-
ņām un ozolīšiem izveidojot Dzimtas aleju, kas 
šo zemnieku sētu savieno ar ģimenei piederošo 
mežu. Bet varbūt ar mūžību. viņu tuviniekus un aicinās turēties pie dzimtās zemes. Jo sak-

nes ir dziļas – mežsarga Jukuma Ālīša vārds baznīcas un val-
dīšanas grāmatās konstatēts 1840. gadā, bet pilnīgi iespē-
jams, ka arī no aizmirstības vairs neizceļamie viņa senči tepat 
vien dzīvojuši.

JAUNĀKIE ČAKLĀKI
Sekojot dabas likumiem un cilvēku iedibinātajām tradīci-

jām, vecāku ligzdu pakāpeniski atstājuši gandrīz visi Lenarda 
un Aldas Ālīšu bērni, izņemot vecāko dēlu Kristu, kurš gata-
vojas kļūt par "Dambkalnu" nākamo saimnieku. Meita Aiva 
ir mediķe un ar ģimeni, kurā ir četri bērni, dzīvo netāla-
jā Gārzdes muižā. Sanda ieguvusi divas augstākās izglītī-
bas pedagoģijā, strādā bērnudārzā Ventspilī, ir mamma 
diviem bērniem un savu māju ceļ blakus "Dambkalniem". 
Visjaunākajai meitai Ievai māja ir no Gārzdes netālajā Tārgalē 
un viņa bijusi visčaklākā, apdāvinot savus vecākus ar sešiem 
mazbērniem – trim puišiem un trim meitām. Lenarda dēli 
Krists un Eduards ģimenes oficiāli vēl nav nodibinājuši, un šai 
ziņā čaklākais atkal izrādījies jaunākais  brālis Jānis. Divdesmit 
piecus gadus sasniegušais vīrs  kopā ar sieviņu Lauru audzi-
na meitu Martu un uzsācis ģimenei būvēt  neparastu ligzdu. 
Tā būs māja, kādas nav nekur pārredzamā apkārtnē, un arī 
Latvijā tādas ir liels retums. Tā neizcelsies ar greznību, iespai-
dīgiem izmēriem vai eksotisku izskatu. Tā vienkārši būs dzīva. 
Un atradīsies Dziļģos, kādus četrus kilometrus no Gārzdes, 
taisni tanī vietā, kur savulaik dzīvojusi mātes ģimene. Jāņa  
īpašumā zeme nonākusi kā dāvinājums.

LIDOJOŠO GĒNU SPĒLES
 Pirms stāstīt par Jāņa sākto būvi, neliels atskats viņa bēr-

nības un padsmitnieka gados. 
“Būt jaunākajam ģimenē ir slikti, ja pārējie tevi izrīko un 

apceļ. "Dambkalnos" tā nebija iegājies, tāpēc baudīju priekš-
rocību vērot un kā pašsaprotamu ātri un viegli pārņemt to, ko 
vecākie brāļi un māsas, bieži vien sūros treniņos, jau apguvu-
ši. Viņi savukārt tehniskās un sadzīvē pielietojamās gudrības 
smēlās no tēva, kuram vajadzēja palīdzēt viņa deviņos vai 
varbūt trejdeviņos amatos. Darba mūžu tēvs vadīja, Piltenē 
strādājot par metinātāju un atslēdznieku, bet, no kurienes 
viņam māka galdnieka, metālkalēja, akmeņkaļa, namdara, 
virpotāja, frēzētāja un citos amatos, par lauku darbiem neru-
nājot, atlika tikai pabrīnīties,” Jānis sakās speciāli neizprašņā-
jis, bet pieļauj, ka tēvs, ja arī kaut ko īsti neprata, tad  darba 

gaitā izgudroja un tūlīt arī pielietoja paņēmienus, lai to vai 
citu procesu novestu līdz galam. 

“Nu labi, daudz ko viņam bija iemācījuši vecāki, cits var-
būt noskatīts no darba biedriem. Bet kas viņam iemācīja un 
padomju laikā, kad tas bija aizliegts, lika malkas šķūnīti būvēt 
lidaparātu, kas pat pacēlies gaisā dažus metrus virs Gārzdes – 
Kamārces ceļa? Un izgudrotājs – izmēģinātājs ticis cauri tikai 
ar dažām skrambām,” Jānis to atceras pēc ģimenes nostās-
tiem, jo tad vēl nav bijis pasaulē. Viņam atmiņā daudz vēlāki 
notikumi – kā tēvs lauciniekus baidījis jau brīvās Latvijas laikā, 
virs apkārtējiem ciemiem lidinādamies kur ellē ratā sadabūtā 
un pielabotā deltaplānā. 

“Pēc tādiem eksperimentiem ļaužu runās vairākas reizes 
biju nosities un apglabāts,” par tā laika riskantajām izdarībām 
tagad pasmaida nesen pensijā aizgājušais Lenards. 

Trako ideju par “dzīvās mājas” celšanu Jānis sakās pama-
nījis internetā. Bet pamācības lidaparātu būvē toreiz tēvam 
taču nebija brīvi pieejamas, jo paša interneta nemaz nebija. 
Jānis spriež, ka pie vainas kāds radošais vai varbūt avantūris-
tiskais gēns, kas tēvu noskaņojis neparastai domāšanai un 
rīcībai, un to viņš no vecākiem ir pārmantojis. Par to gandarī-
ta Laura, vīra rīcībā neapdomību nesaskatot, jo simts reizes ir 
pārliecinājusies, ka viss Jāņa iecerētais parasti pilnībā izdodas 
un tā būs arī šoreiz ar  mājas būvniecību. 

IZDOMA DĀRGĀKA PAR NAUDU
“Vecāku mājās bija gan saticība, gan lauku līmenim atbil-

stoša pārticība. Arī darbs, protams, bet jau kopš pilngadības 
sasniegšanas esmu vēlējies dzīvot atsevišķi, savā mājā, strā-
dāt savai ģimenei. Varēju apbūvei prasīt un noteikti būtu 
saņēmis daļu no "Dambkalnu" zemes, kā to izvēlējās māsa 
Sanda. Man gribējās kaut kur tālāk, lai būtu pilnīga patstāvī-
ba. Tāpēc nopriecājos, kad māte mantojumā saņēma pāris 
hektāru zemes Dziļģu ciemā un uzdāvināja to man. Atlika 
nokārtot papīrus un sākt būvēt, papildus stimulu rīcībai deva 
meitiņas Martas nākšana pasaulē. Bet būvēt – kādu? Ja būtu 
daudz naudas, uz šādu jautājumu atbildētu pat muļķis. Manai 
ģimenei, iztiekot ar vienu algu, no kuras vajadzēja samaksāt 
arī dzīvokļa īri Ventspilī, par to nācās padomāt,” Jānis neslēpj, 
ka izšķirties bijis gana grūti.  Impulsu devusi akas rakšana, 
ar ko parasti sākas katra normāla lauku jaunbūve. Necerēti 
atklājies, ka zem augsnes virskārtas vairāku metru dziļumā ir 
stipra māla slānis.

“Vai tikai tas nebūtu gana labs būvmateriāls,” Jānis sakās 
atcerējies tēva stāstīto par bijušās Gārzdes muižas klēti,  kas 
vēlāk aplūkota arī paša acīm: tur atklājies, ka simtgadīgās 
ēkas celtniecībā daļēji izmantots tieši ar salmiem un granti 
sajaukts māls, sienas vēlāk apmetot ar javu, kurai kā saistvie-
la izmantots kaļķis. Nākamā ideja bijusi kā no reklāmas rullīša  
“divi vienā”:  rokot dīķi skaistumam un praktiskai vajadzībai, 
vienlaicīgi tikt pie pamatbūvmateriāla māla. Protams, pirms 
tam ticis eksperimentēts ar izgatavojamo ķieģeļu izmēru, 
māla, salmu un grants proporcijām, masas konsistenci, tās  
žūšanas un plaisāšanas spējām, izturību pret slodzēm, mit-
rumu un vēl ko citu. Jo internetā par līdzīgu praksi dienvidu 
zemēs var izlasīt vienu, bet Latvijas apstākļi dod pavisam citu 

Laura un Jānis vēl tikai topošais pāris.

Darbs pie būvmateriālu sagatavošanas nav viegls.

Mazā Marta vēl nezina, ka tētim prātā būvēt neparastu māju.
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Valsts amatpersonas kļūšana par 
miljonāru no darbības biedrībā ir 
netipisks un varbūt pat bezprecedenta 
gadījums Latvijā.

Maksa par sadzīves atkritumu apsaimnieko-
šanu visā Latvijā lēni, bet neatlaidīgi aug. 
Kaut kur šis process notiek aktīvāk, citviet tas 
ir mazāk pamanāms. Un tomēr tas attiecas uz 
visiem – Latvijas iedzīvotāji par atkritumu iz-
vešanu un apglabāšanu maksās arvien vairāk 
un vairāk. Kas šajā sakarā notiek Ventspilī?

Sabiedriskā organizācija “Biznesa attīstības asociācija”, kas pēdējo gada pārskatu 
iesniegusi 2012.gadā, nav atrodama ne juridiskajā adresē, nedz kur citur internetā 
vai telefoniski, toties ik gadus tā maksā savam šefam Aivaram Lembergam teju 188 
tūkstošus eiro gadā. Saeimas deputāts Artuss Kaimiņš lūdzis tiesībsargājošās iestā-
des pārbaudīt Lemberga darbību šajā biedrībā, un, saskaņā ar neoficiālu informāciju, 
šoreiz minētai asociācijai no pārbaudes izvairīties neizdosies.

Ventspilī ilgstoši saglabājās 
viens no Latvijā zemākajiem 
un stabilākajiem tarifiem par 
sadzīves atkritumu apglabāšanu. 
Taču šajā gadā dabas resursu 
nodoklis strauji pieauga…

Iespējams, tomēr vētīs Lemberga 
“Biznesa attīstības asociāciju”

P 
ārbaudīt Aivara Lemberga darbību 
biedrībā “Biznesa attīstības aso-
ciācija” Artuss Kaimiņš lūdza vēl 
augusta beigās. Deputāts norāda, 
ka šajā biedrībā Lembergs algā 

2016.gadā ir saņēmis 187 819 eiro, bet no 
Lemberga amatpersonas deklarācijas izrie-
tot, ka viņš 16 gadu laikā no biedrības atal-
gojumā esot saņēmis ap 2,7 miljoniem eiro.

“Valsts amatpersonas kļūšana par miljonā-
ru no darbības biedrībā ir netipisks un varbūt 
pat bezprecedenta gadījums Latvijā. Šāda 
situācija rada pamatīgas aizdomas par ilgstoši 
veikto darbību likumību un to patieso mērķi,” 
teikts Kaimiņa paziņojumā. Paraudzīsimies, 
kā samērā īsā laikā un bez liekām sāpēm 
sabiedriskās organizācijas paspārnē iespē-
jams nopelnīt miljonus.

Lielā mērā atbilde uz šo jautājumu rodama 
grāmatā “Kā nozagt miljardu” apkopotajās 
Lemberga krimināllietas liecinieku liecībās. 
Genadijs Ševcovs, kurš 1998. gadā strādāja 
“Ventspils naftā”, liecinājis, ka “Biznesa attīs-
tības asociācija” savulaik tikusi izveidota, lai 
formalizētu naftas tranzīta kompāniju, kuras 
strādāja ar AS “Ventspils nafta”, savstarpējās 

attiecības un lēmumu pieņemšanas proce-
su. Līdz tam neformālas tikšanās notikušas 
Ventspils domas telpās, bet par vietu un laiku 
informējusi domes sekretāre.

Kāpēc tāda kompānija vēl bija vajadzīga? 
Lūk, fragments no G.Ševcova liecības:  “Pie 
starpnieku kompānijām palika starpība starp 
klienta apmaksāto pakalpojumu un pakalpo-
juma sniedzēja samaksāto summu “Ventspils 
naftai”. (..) Tad starpnieku kompānijas pri-
vatizē “Ventspils naftu” un saņem līdzekļus, 
kas no VN akcionāru puses skaitās nelikumī-
gi, tāpēc arī radās doma, ka vajadzētu BAA – 
vienu kompāniju, kas varētu viena koordinēt 
visu starpniecības darbu un veikt to.”

Uz jautājumu, no kurienes radās ik gadus 

izmaksājamās ļoti pieklājīgās summas 
Aivaram Lembergam, atbildi rodam ieska-
toties Olafa Berķa liecībā:  “Visi klāteso-
šie, izņemot A.Lembergu, bija amatpersonas 
šādos vai tādos uzņēmumos, kas saistīti ar 
“Ventspils naftu”. Amati bija labi apmaksā-
ti, ar labām algām. Tas izraisīja A.Lemberga  
nepatiku, ka mēs saņemam lielas, legālas 
darba algas, bet viņš tādas nesaņem. Bieži 
vien tikšanās reizēs A.Lembergs izmeta frā-
zes, ka mēs saņem lielas algas, atšķirībā no 
viņa, kurš  saņem tikai pašvaldības vadītā-
ja atalgojumu. Tad arī kaut kādā brīdī radās 
ideja par sabiedriskas organizācijas izveido-
šanu, kuru visi atbalstīja.”

Vēl 2006. gadā publiskajā telpā parādījās 
informācija, ka BAA ne tikai dāsni atalgoju-
si organizācijas priekšsēdi Aivaru Lembergu, 
bet arī ar Lembergu priekšgalā lēmusi par AS 
“Ventspils nafta” un ar to saistīto uzņēmumu 
darbību un attīstību. Apliecinot, ka šie rīkoju-
mi bija saistoši VN kompānijām, kādreizējais 
BAA līdzdibinātājs Olafs Berķis neslēpa, ka 

konsultatīvajā padomē faktiski notika reālā 
VN holdinga pārvalde. To apstiprināja arī 
uzņēmējs Igors Skoks.

2004. gadā četri BAA līdzdibinātāji – Olafs 
Berķis, Igors Skoks, Oļegs Stepanovs un 
Genādijs Ševcovs no asociācijas izstājās. Vēl 
vairāk, viņi atklāti norādīja, ka daļa peļņas, 
ko iegūst ar VN saistīti uzņēmumi, caur BAA 
tiek ieskaitīta Lemberga privātajā kontā, ape-
jot tūkstošiem mazo akcionāru intereses. 

Tagad deputāts A.Kaimiņš savā iesniegu-
mā tiesībsargājošajām institūcijām norāda 
– pieejamā informācija ļauj izdarīt pieņēmu-
mu, ka biedrības “Biznesa attīstības asoci-
ācija” patiesais mērķis ir nodrošināt pastāvī-
gus liela apmēra ieņēmumus A.Lembergam 
laikā, kad tiesa arestējusi daļu viņam iespē-
jami piederošo aktīvu.

Tikmēr ēkā Ventspilī, Užavas ielā 8, kur ofi-
ciāli atrodas “Biznesa attīstības asociācija”, 
par šādu biedrību neviens nav dzirdējis un 
ēkas īpašnieks nekad nav ar to slēdzis nomas 
līgumu. Pēdējos četrus gadus BAA nav arī 
iesniegusi gada pārskatus, pēdējais iesniegts 
2012. gadā. 2013.gadā BAA izslēgta no PVN 
maksātāju reģistra, tomēr tajā pašā gadā 
Lembergs no šīs organizācijas saņēmis 33 
tūkstošus latu (47 tūkstošus eiro), 2014.gadā 
– 84 tūkstošus eiro, 2015.gadā – jau 188 tūk-
stošus eiro, bet pērn – arī 188 tūkstošus eiro. 
Savukārt pats Lembergs nevēlas atklāt biedru 
vārdus, kas ziedo biedrībai naudu, jo ziedotāji 
to nevēloties. 

Zelta 
atkritumi

SLĒGTAIS BIZNESS
Sadzīves atkritumu apsaimniekošanas tarifs veidojas no 

trīs kritēriju kopējās summas, proti, dabas resursu nodok-
lis (DRN), cena par sadzīves atkritumu apglabāšanu poli-
gonos (to apstiprina Sabiedrisko pakalpojumu regulēšanas 
komisija – SPRK) un maksa par sadzīves atkritumu operatora 
pakalpojumiem.

Visiem saistošs ir tikai dabas resursu nodoklis un to aprēķi-
na par vienu atkritumu tonnu. Savukārt poligoni  maksu par 
atkritumu apglabāšanu  nosaka pēc tam, kad SPRK tarifus 
atbalstījis. Šos tarifus poligons ir tiesīgs mainīt jebkurā laikā, 
tikai jāsniedz precīza argumentācija un pamatojums, pretējā 
gadījumā SPRK aizliegs to darīt.  Savukārt  maksu par ope-
ratora pakalpojumiem nosaka virkne kritēriju: zemes noma, 
atkritumu vedēju mašīnu iegāde un ekspluatācija, konteineri 
un to amortizācija, izdevumi par darbaspēku u.t.t.

AR LABIEM NOLŪKIEM…
Galvenais priekšnoteikums operatora tarifu noteikšanai 

konkrētajā sektorā ir konkurences esamība. Un šeit tad arī 
rodas  viena no galvenajām problēmām. Atkritumu apsaim-
niekošanas bizness ir visai slēgta nozare. Cilvēki atkritumus 
radīs vienmēr, un pašvaldības vienmēr atradīs līdzekļus to 
savākšanai. Piemēram, Itālijā šo nozari monopolizējusi mafija 
un nevienu tajā neielaiž. Bet runa jau nav par to. Atkritumu 
apsaimniekošana kļūs arvien dārgāka pavisam citu iemes-
lu dēļ.

Sadzīves atkritumu apsaimniekošanas tarifu celšanās tieši 
saistīta ar dabas resursu nodokļa pieaugumu visā valstī un 
vietējās pašvaldības lēmumiem par tā ietekmi uz tarifiem.

DRN paaugstināšana nav tikai Latvijas, bet gan visas Eiropas 
Savienības politika. Tā virzīta uz dabas resursu izmantošanas 
efektivitātes celšanu, apkārtējās vides piesārņošanas ierobežo-
šanu, tautsaimniecības attīstību un arī apkārtējās vides aizsar-
dzības finansēšanas nodrošināšanu. Rezultātā šī nodokļa izmai-

ņas ir saistošas visām pašvaldībām, tajā skaitā arī Ventspilij. 
Tuvākajos gados, līdz pat 2020. gadam, šī nodokļa celšanās 
paredzēta katru gadu. No šī gada sākuma nodoklis par vienu 
tonnu no 12 eiro palielinājies līdz 25 eiro par tonnu, bet plā-
nots, ka 2020.gadā tas sasniegs 50 eiro par tonnu.

KAS NOTIKS PIE MUMS
Cik  Ventspils iedzīvotāji maksās par vienas atkritumu tonnas 

apsaimniekošanu? Uz šo jautājumu atbildi sniedza pašvaldības 
uzņēmums „Ventspils labiekārtošanas kombināts’’ (VLK), kurš 
Ventspilī nodarbojas ar sadzīves atkritumu apsaimniekošanas 
jautājumiem. Un gods kam gods, līdz nesenai pagātnei šis 
uzņēmums ar  tarifu jautājumu galā tika ļoti labi.

Ventspilī ilgstoši saglabājās viens no Latvijā zemākajiem 
un stabilākajiem tarifiem par sadzīves atkritumu apglabā-
šanu. Taču šajā gadā dabas resursu nodoklis strauji pieauga. 
Atcerēsimies, ka tikai pirms pieciem gadiem tas bija 9,96 eiro 
par tonnu, –  15 eiro mazāk, nekā šodien.

SPRK šī gada augustā koriģēja maksu par atkritumu apgla-
bāšanu Pentuļu poligonā, tādējādi kopējā maksa no šī gada 
oktobra palielinās par 36%. Patlaban tarifs par vienu tonnu 
ir 31,38 eiro, bet jau no oktobra tas būs 42,64 eiro bez obli-
gātā PVN. Un tas nebūt nav pēdējais paaugstinājums. Ņemot 
vērā, ka jau 2018. gadā DRN sasniegs 35 eiro par tonnu, vis-
ticamāk, tiks pārskatīta arī maksa par sadzīves atkritumu 
apsaimniekošanu.

VAI PĀRSTRĀDE IR NEPIECIEŠAMA
Šī gada augustā kļuva zināms, ka pilsētā pie Ventas tiks 

realizēts vērienīgs projekts – katlumāja, kas strādās ar kurinā-
mo, kas iegūts no sadzīves atkritumu pārstrādes . Pagaidām 
nekas līdzīgs Latvijā nav uzcelts. Līdzīgi projekti gan reali-
zējas Rietumeiropā, bet drīzumā būšot arī pie mūsu dienvi-
du un ziemeļu kaimiņiem. Taču tas rada zināmas bažas, ka 
maksa par sadzīves atkritumu apsaimniekošanu un pārstrādi 
Ventspilī var celties ātrāk kā citviet Latvijā.  

„VLK” un pašvaldības uzņēmums „Ventspils siltums” jau 
iesnieguši attiecīgu pieteikumu Vides pārraudzības valsts 
birojam. Patlaban tiek pētīta projekta ietekme uz apkārtējo 
vidi. Pēc tam saskaņā ar likumu notiks projekta sabiedriskā 
apspriešana.  Kopējās projekta izmaksas būs 15 milj. eiro. To 
realizēs ar Eiropas Savienības fondu atbalstu. Speciālisti gan 
apgalvo, ka jaunās katlu mājas uzcelšana komunālos maksā-
jumus neietekmēs, taču tam ir visai grūti noticēt.  Pieredze 
rāda, ka jebkuri valsts un vietvaras izdevumi allaž gūlušies uz 
vienkāršo ļaužu pleciem. 
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Latvijas masu medijos jau citēti šī mēneša vidū Eiropas Komisijas (EK) prezidenta Žana Kloda 
Junkera sacītie vārdi, ka dažās Eiropas vietās tiek pārdoti zemākas kvalitātes pārtikas produkti 
nekā citās valstīs, lai gan iepakojums un zīmols ir identiski. Lai gan EK vadītājs savā runā bijis 
pietiekami diplomātisks un “dažas valstis” nav nosaucis vārdos, tomēr Latvijā, šķiet, nevie-
nam nav noslēpums, ka t.s. vecajās ES dalībvalstīs ražotā un tirgotā prece atšķiras no Austru-
mu un Centrāleiropā nopērkamā.

Ventspils hokeja klubs HK “VENTA 2002” vasarā atpūtās tikai nedaudz, jau laicīgi uzsākot gatavošanos jaunajai sezonai. Vasaras 
beigās puiši un treneri ir strādājuši vaiga sviedros, lai līdz septembrim būtu maksimāli sagatavojušies jaunās sezonas sākumam. 
Septembrī aizvadītas pirmās spēles Latvijas kausa izcīņas kvalifikācijā, kur pārvarēts grupu turnīrs un iekļūts ceturtdaļfinālā. 
Šajās brīvdienās HK “VENTA 2002” hokejisti ar spēli savās mājās uzsāks cīņu par Latvijas 1. līgas čempionu titula aizstāvēšanu. 
Titulu mūsējie izcīnīja aizraujošā pagājušās sezonas izskaņā. Nāc un atbalsti mūsu hokejistus, viņiem ir svarīgs katrs fans.  
Līdzjutēju nekad nevar būt par daudz!

Nāc un atbalsti! HK “VENTA 2002“ sāk cīņu  
par Latvijas 1. līgasčempionu titula aizstāvēšanu

ESAM LATVIJAS KAUSA 
CETURTDAĻFINĀLĀ

Kamēr virslīgas komandas turpināja gata-
vošanos jaunajai sezonai, tikmēr Latvijas 
čempionāta 1. līgas komandas aizvadīja 
Latvijas kausa izcīņas kvalifikācijas turnīrus. 
Ventspils hokeja klubs HK “VENTA 2002” bija 
ielozēts A grupā kopā ar Mārupes, Liepājas 
SSS un HS “Rīga 2001” komandām. Lai 
iekļūtu nākamajā kvalifikācijas kārtā, savā 
grupā bija jāizcīna pirmā vai otrā vieta. 
Neklājās viegli, taču ventspilniekiem izdevās 
ne vien iekļūt nākamajā kārtā, bet arī pārva-
rēt to un nodrošināt ceļazīmi uz kausa izcīņas 
ceturtdaļfinālu.

Turpinot iesākto uzvaru sēriju, ventspilnieki 
kausa izcīņas pirmajā spēlē savās mājās pēc-

spēles metienu sērijā ar 5:4 pārspēja Liepājas 
SSS komandu. Par pirmo vārtu autoru jau-
najā sezonā kļuva Oskars Grugulis, bet par 
mača galveno varoni kļuva aizsargs Miķelis 
Pāvelsons, kurš visā spēlē guva divus vārtus, 
vienus no tiem kā uzvaru nesošu pēcspēles 
metienu sērijā.

Pēc tam gan sanāca pamatīgs pēriens, jo HK 
“VENTA 2002” savā laukumā ar 2:6 kapitulē-
ja HS “Rīga 2001” hokejistiem. Ventspilnieki 
krietni pakutināja nervus saviem līdzjutējiem 
arī pēdējā spēlē, viesos pārspējot Mārupes 
hokejistus papildlaikā ar 3:2. Situācija tabulā 
izveidojās ļoti saspringta. Savā grupā vents-
pilnieki savas spēles jau bija aizvadījuši ātrāk 
nekā konkurenti un ar četriem punktiem 
ieņēma pirmo pozīciju. Tomēr tas Ventspils 

klubam vēl negarantēja iekļūšanu Latvijas 
kausa izcīņas finālturnīrā, jo pa četriem punk-
tiem bija arī Liepājas SSS un Mārupes koman-
dām, bet ar trim punktiem sekoja HS “Rīga 
2001”. Teorētiski liepājnieki un rīdzinieki 
varēja ventspilniekus apsteigt un atstāt bez 
ceļazīmes uz ceturtdaļfinālu...

Viss tomēr beidzās laimīgi – rīdzinieki kār-
tīgi sagrāva liepājniekus (8:1) un nodroši-
nāja Ventspils hokejistiem otro vietu grupā. 
Izslēgšanas spēlē par ceļazīmi uz ceturtdaļ-
finālu pretī stājās otras grupas spēcīgākā 
komanda “LIDO”, kuru ventspilnieki pagāju-
šajās brīvdienās pieveica ar 6:4. Ar “hat-trick” 
atzīmējās viens no līderiem Jānis Golubovičs, 
bet Edgars Cgojevs iekrāja 1+3 punktus.

Latvijas kausa izcīņas ceturtdaļfinālā HK 

“VENTA 2002” pretinieki būs pagājušās sezo-
nas Latvijas virslīgas čempionāta sudraba 
medaļu ieguvēji “MOGO”. Pusfināli un fināli 
tiks aizvadīt decembrī.

SĀKAM CĪŅU PAR TITULA 
AIZSTĀVĒŠANU!

Tikmēr jau svētdien, 1. oktobrī pirmās 
spēles tiks aizvadītas Latvijas čempionā-
ta 1. līgas turnīrā. Pašreizējie čempioni HK 
“VENTA 2002” pirmajā spēlē savā laukumā 
uzņems šosezon jau labi iepazītos Liepājas 
SSS hokejistus. Spēle notiks Olimpiskā cen-
tra “Ventspils” Ledus hallē un tās sākums 
plkst. 14.30. Nāc un atbalsti! Ieeja ir bez 
maksas!

Šogad 1.līgas čempionātā piedalīsies 
kopumā deviņas komandas. Cīņā par titu-
la aizstāvēšanu ventspilniekiem pretiniekos 
būs jau pieminētā Liepājas SSS, Valmieras 
HK/BSS/ViA, HK “Zemgale”/JLSS, Mārupe, 
“Pārdaugava”/”Jūrmala”, “Daugavpils”/”LDz 
Cargo”, “Lido” un HS “Rīga 2001”. 

Guna Apse

Pārbaudīs Latvijā un “vecajās” 
Eiropas valstīs tirgoto preču atbilstību

P 
ar minēto faktu pārbaudi uzsāks Latvijas Pārtikas 
un veterinārais dienests (PVD), kas baudīšot saldu-
mu, piena produktu un, iespējams, kafijas atbilstī-
bu analogiem Rietumeiropā, bet zemkopības 
ministrs Jānis Dūklavs sola – ja šādi gadījumi tik-

šot pierādīti, tad ministrs rosināšot izmaiņas ES likumdoša-
nā. Tikmēr Latvijas ļaudis, arī ventspilnieki par “pēkšņajām” 
ministra un pašmāju PVD aktivitātēm pasmīkņā.

Valda Madaliņa ir ventspilniece – mazā uzņēmēja, kura 
kopā ar vīru saviem klientiem piegādā no Vācijas un Austrijas 
dažādas sadzīves preces, apģērbus un arī atsevišķus iecienī-
tus pārtikas produktus. Par Dūklava iniciatīvu viņa pasmejas: 
“Varētu pat padomāt, ka ministrs ir nokritis no Mēness. Galu 
galā mūsdienās brauciens uz Vāciju, Dāniju vai Franciju nav 
nekas ekskluzīvs, un Rietumeiropā ir bijis ja ne gluži jebkurš, 
tad vismaz katrs otrais noteikti,” saka Valda. “Un jebkurš “tur” 
ir dzēris kafiju, veikalā nopircis parasto un labi zināmo gāzē-
to limonādi, kādu citu labi zināma zīmola našķi, vai, retākos 
gadījumos, arī zobu pastu vai veļas pulveri. Un atšķirība pat 
nav jāpierāda nekādās laboratorijās – tā ir sajūtama un rei-
zēm pat saskatāma ar neapbruņotu aci,” ir pārliecināta Valda 
Madaliņa.

Ventspilnieces “mazais bizness” ir pasūtījumu izpilde 
savam klientu lokam, kuri sastāda nepieciešamo lietu, priekš-
metu vai produktu sarakstu, bet Valda un viņas vīrs ar mik-
roautobusu pasūtījumus atgādā no Vācijas un Austrijas liel-
veikaliem. “Reizēm tas ir ne tikai garšīgāk kā kafijas vai tās 
pašas ierindas limonādes gadījumos, bet arī krietni lētāk,” 
stāsta Valda. Un min konkrētu piemēru – kāds mums labi 
zināms un populārs zobu pastas zīmols pie mums maksā 4 
eiro tūbiņā, ar pamatīgu atlaidi, iespējams, dabūjams arī par 
3 eiro, bet Vācijā jebkurā ierindas lielveikalā par 3 eiro var 
nopirkt divas tādas pašas tūbiņas. “Un, ziniet,” saka Valda, 
“kvalitāte pat nav salīdzināma.”

Savai ģimenei preces Vācijā pērk arī Stepanovu ģimene 
no Pārventas. Vīrs Vitālijs darba darīšanās bieži ir Vācijā, kur 
arī iepērkas ar sievas sastādīto sarakstu: “Maija ir ļoti saim-
nieciska, vienmēr zina, kas un kāpēc ģimenei vajadzīgs,” 
par tradicionālā saraksta stādīšanu pasmaida ģimenes galva 
un jau nopietni saka: “Būtībā jau tā ir klaja necieņa pret 
mums, leišiem, igauņiem, arī rumāņiem, bulgāriem, čehiem 
un slovākiem.” Arī viņš ievērojis pamatīgās garšas un kva-

litātes atšķirības: “Mēdz teikt, ka “makdonalds” arī Āfrikā 
ir “makdonalds”. Gribētos to pašu teikt arī par daudziem 
citiem pasaules zīmoliem, diemžēl tas laikam nebūtu patie-
sība.” Ģimenes palutināšanai Vitālijs mēdz vest gan visiem 
labi zināmos gāzētos dzērienus, dažus populārus saldumus, 
citus našķus un pat ikdienas pārtikas produktus: “Protams, 
es neesmu ķīmiķis un diezin vai varēšu pateikt, kas un kāpēc 
no Vācijas veikalos pirktā garšo citādi, taču atšķirības ir sajū-
tamas uzreiz.” 

Gan Vitālijs, gan Valda apstiprina, ka lielākā kvalitātes un 
arī cenas starpība ir mūsu ikdienā lietojamajām precēm: zobu 
pastas, veļas pulveri, saldumi, dzērieni, atsevišķi ikdienas 
pārtikas produktu zīmoli... Bet Vitālijs vēl min arī apģērbus: 
“To, ka daudzi ikdienas apģērbi Vācijā, Lielbritānijā un Itālija 
maksā ievērojami lētāk, zina daudzi, bet es esmu ievērojis, 
ka arī, izsakoties sarunvalodā, “brendotie” apģērbi mēdz būt 
atšķirīgi ne tikai cenas, bet arī kvalitātes ziņā. Turklāt ievēroja-
mi atšķirīgi – viens un tas pats modelis vai identisks aksesuārs 
Rīgā un Ķelnē pamatīgi atšķirsies tieši kvalitātes ziņā, saka 
Vitālijs. Un pasmejas: “Man mājās aug divas pusaugu meitas, 
kam gan labāk nekā viņām zināt par šo problēmu.”

PVD Pārtikas izplatīšanas uzraudzības daļas vadītāja Tatjana 
Marčenkova medijiem paudusi, ka pārbaudes atlasītajiem 
saldumiem, piena produktiem un, iespējams, arī kafijai varē-
tu tikt pabeigtas mēneša laikā, ja to iespēs zinātniskais insti-
tūts “BIOR”. Katrai atlasītajai precei tiks noteikti rādītāji, pēc 
kuriem preci pārbaudīs, savukārt pēc rezultātu saņemšanas 
PVD salīdzinās tos ar produktu marķējumu. Tiesa gan, nav 
īsti skaidrs, nav skaidrs, ko tieši mainīt likumdošanas jomā ES 
līmenī grasās rosināt mūsu zemkopības ministrs, ja jau šobrīd 
ES likumdošana nosaka, ka kvalitātes rādītājiem un standar-
tiem visās ES dalībvalstīs jābūt vienādiem.

“Protams, tas attiecas tikai uz identiskiem un absolūti vie-
nādiem produktiem,” skaidro ventspilnieks, jurists, ES pro-
jektu konsultants Markuss Reiniks, piebilstot, ka viņš gribot 
redzēt kaut vienu cilvēku, kas ir precīzi salīdzinājis pilnīgi visu 
etiķeti kādam Vācijā pirktam izstrādājumam ar tāda paša 
zīmola un nosaukuma preci Latvijā: “Te jāsaprot, ka kāda 
nosacīta “Kola” var būt pēc izskata un etiķetes dizaina pilnī-
gi identiska, taču otrā pusē ar mikroskopiskajiem burtiņiem 
sarakstītais “sastāvs” var nebūtiski atšķirties – gan pēc sastāv-
daļām vispār, gan to daudzuma produktā. Un tad tīri juridiski 

pārmetumiem ražotājiem nav iemesla, kur nu vēl likumiski. 
Jā, var runāt par neētisku biznesa praksi, par zināmu patērē-
tāja maldināšanu. Taču – tikai no morāles nevis likuma vie-
dokļa,” stāsta jurists. “Bet lielajā biznesā, kā zināms, vārdiem 
ētika un morāle nav vietas. Visu izšķir tikai peļņa.” 

Lai vai kā, tas, ka šai Latvijā sen zināmajai problēmai pie-
vērsušies arī EK varasvīri un, sekojot Briseles bosu “norādīju-
miem”, sarosījušies arī Latvijas dienesti un iestādes, tomēr ir 
pozitīvi... Tad varbūt mums kādreiz būs iespēja parastas ikdie-
nas preces nopirkt “Eiropas kvalitātē”. 

Rita Krasta
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Laura joko, ka bērniem  
stāstīs pasaku par to, kā viņu tētis  
no dīķa izsmēlis māju...

 turpinājums no 3. lpp.

ATVASARA BŪS GALĀ
Šajā nedēļas nogalē laika apstākļi atkal 
kļūs vēsāki, dienas būs mākoņainas, bet 
naktīs gaisa temperatūra vietām tuvosies 
nullei, liecina sinoptiķu prognozes. Vidējā 
diennakts gaisa temperatūra tuvosies 
+7 grādiem, kas nozīmē, ka daudzviet 
jau sāksies apkures sezona. Nākamajā 
nedēļā Ventspilī dienas būs lietainas un 
vējainas, gaiss neiesils siltāk par +12 
grādiem.

REMONTS UZ VENTSPILS 
ŠOSEJAS PABEIGTS
Uz Rīgas-Ventspils šosejas noslēgušies 
ilgstošie būvdarbi divos autoceļa pos-
mos – pabeigta ceļa seguma pārbūve no 
Jūrmalas šosejas (pagrieziena uz Priedaini) 
līdz Varkaļiem, tajā skaitā tilta pār Varkaļa 
kanālu pārbūve, kā arī Lielupes tilta un 
ceļa līdz degvielas uzpildes stacijai pārbū-
ve. Abos būvdarbu posmos vēl saglabāts 
ātruma ierobežojums 70 km/h.

LATVIJA – 
VECO ĻAUŽU ZEME
2030. gadā 46% Latvijas iedzīvotāji būs 
vecāki par 50 gadiem, katrs ceturtais būs 
pensionārs. Strādājošo skaits būs sama-
zinājies par 20% un viņiem būs jāstrā-
dā vairāk un jāmaksā lielāki nodokļi, lai 
uzturētu valsti esošajā apjomā, vai arī 
jāatver robežas papildinājumam no ārze-
mēm, šādus satraucošus datus ataino 
“Re:Baltica” pētījums. 1990. gadā vie-
nam pensionāram pensiju pelnīja seši 
strādājošie, šobrīd to dara vairs tikai trīs.

ŠKIROS APDROŠINĀTAJOS 
UN NEAPDROŠINĀTAJOS
Sākot ar 1. janvāri Latvijā saslimušos 
sadalīs divās grupās: tajos, kam ir valsts 
veselības apdrošināšana un pieejams 
pilns aprūpes pakalpojumu klāsts, un 
tajos, kam apdrošināšanas nav un pie-
ejams tikai minimāls palīdzības apjoms. 
Tie darbaspējīgie iedzīvotāji, par kuriem 
netiek veiktas sociālās iemaksas, veselī-
bas apdrošināšanu varēs iegūt, ja par to 
maksās 4,30 eiro mēnesī. 

VISĀS OSTĀS BŪS EMISIJAS 
KONTROLES SISTĒMAS
No 2022. gada visiem Latvijas ostu ter-
mināļiem, kas nodarbojas ar naftas pro-
duktu vai bīstamu ķīmisku vielu pārkrau-
šanu, būs jāievieš izgarojumu emisijas 
kontroles sistēmas. Vides aizsardzības un 
reģionālās attīstības ministrijas izstrādā-
tie grozījumi likumā paredz, ka prasības 
ierobežos gaistošo ķīmisko savienoju-
mu emisiju un smakas, kas rodas naftas 
produktu un bīstamu ķīmisku vielu kravu 
iekraušanas laikā tankkuģos.

LATVIJA KONKURĒTSPĒJĀ 
SĀK ATPALIKT
Latvija globālajā konkurētspējas indeksā 
šogad ir atkāpusies uz 54. vietu pretstatā 
49. pozīcijai pērn. Latvija konkurētspējā 
joprojām atpaliek no Lietuvas (34. vieta) 
un Igaunijas (22. vieta), liecina Pasaules 
Ekonomikas foruma jaunākais pētījums.

PARTIJĀM BŪS JĀZIEDO 
MAZĀK
No nākamā gada fiziskās personas drīk-
stēs ziedot partijām no saviem ienāku-
miem, kuru kopējais apmērs nedrīkstēs 
pārsniegt 30% no šo personu iepriekšē-
jā gadā deklarētajiem ienākumiem. Ar 
likuma izmaiņām plānots novērst iespēju 
fiziskajām personām neatļauti iesaistīties 
lielu līdzekļu ziedošanā vai dāvināšanā 
politiskajām partijām.

LATVIJĀ

rezultātu, pārliecinājies Jāni. Talkā nācis tēvs, 
izgudrojot un uzbūvējot masas maisīšanas 
agregātu, jo ar rokām un lāpstu to pat stipri-
niekam nav iespējams paveikt. Un kurš gan 
mūsu aukstajās vasarās riskēs aicināt talci-
niekus masas mīcīšanai ar basām kājām, kā  
to dara Āfrikā vai tepat Moldovā? 

PĀRBAUDĪS SAIMNIEKI, ZIEMA UN 
VASARA 

Nav pamata neticēt Laurai, ka Jānis ir ne 
vien čakls, bet arī apdomīgs, jo pirms lie-
lās mājas celšanas nolemts  no pašu  gata-
votiem ķieģeļiem būvēt projektā paredzē-
to, 24 kvadrātmetru  lielo saimniecības ēku. 
Strādājot pārsvarā vienatnē darbdienu vaka-
ros un brīvdienās, to izdevies paveikt desmit 
nedēļās. Jānis neiesaka šo darbu (ja nu uzro-
das kāds sekotājs...) uzņemties pie smagas  
fiziskas slodzes nepieradušam cilvēkam, tāds 
var palikt pusratā. Pats viņš pie mazās būves 
galveno ir paveicis, tanī skaitā iemūrējot 
krāsni, atlicis vēl uzcelt lievenīti aizsardzībai 
pret negantajiem piejūras vējiem,  apmest 
un iztapsēt iekšsienas, tad vajadzības gadī-
jumā te varēs arī pārnakšņot. Vienlaicīgi ēci-
ņai būs jāiztur eksāmens siltuma saglabāša-
nai ziemā un pārlieka karstuma atvairīšanai 
vasarā,  Ālīšu ģimene grib testēt arī mitru-
ma režīmu, iespējamā pelējuma briesmas un 
citus sadzīvē svarīgus parametrus, kas var būt 
īpaši svarīgi maziem bērniem. Jānis pārlieci-
nāts, ka 40 centimetru biezās sienas kalpos 
labi, turklāt tām varētu būt priekšrocība, salī-
dzinot ar citiem materiāliem – salmu pildī-
jums garantē, ka ķieģeļi “elpos”, nodrošinot 
telpās labu mikroklimatu. 

PIRMS LIELĀ DARBA 
LIELAS PĀRDOMAS 

Bet kā tad ar lielo māju, kad Ālīši aicinās 
radus uz sālsmaizi? Jānis ir piesardzīgs solīju-
mos, jo darbs paredzams nesalīdzināmi apjo-
mīgāks un smagāks. Tas savlaicīgi jāizplāno, 
ņemot vērā saimniecības ēkas būvē uzkrāto 
pieredzi. Jānis stāsta, ka apsver iespēju lie-
lās mājas būvei negatavot ķieģeļus, bet pil-
dīt sagatavoto masu no dēļiem sanaglotās 
sienu veidnēs, taču pirms šīs metodes pie-
lietošanas vēl jānoskaidro vairāki jautājumi 
par sagaidāmo rezultātu. Tiek pieļauts, ka 
mālam salmu vietā varētu pievienot, pie-

Jānis ģimenei būvē “dzīvo māju”

mēram, zāģu skaidas. Izšķirošais nosacījums 
būs panākt iecerēto – lai māja ir “dzīva”, lai 
tās sienas elpo, nodrošinot optimālu siltu-
ma, mitruma un gaisa apmaiņu. Būvētājs un 
saimnieks sakās paturam prātā vēl kādu uz 
tālu nākotni mērķētu “dzīvās mājas” savda-
bību: kad nākamie īpašnieki (Jānis un Laura 
cer, ka tie būs viņu mazbērni vai mazmazbēr-
ni) gribēs sev būvēt jaunu māju vai pārcelties 
uz citurieni, tagadējās ēkas nebūs jānojauc 
un jāved uz izgāztuvi. Sabrucinot tās, izvei-
dosies vien zemes uzkalniņš, ko var apzaļu-
mot vai izlīdzināt tālākai izmantošanai. Jānis 
pasmaida, ka tā jau vairs nebūs viņa, bet 
nākamo Ālīšu paaudžu problēma.

MĀJĀS PAT MĀLS PALĪDZ
Pagaidām no apbūves brīvā platība tiek 

nedaudz izmantota dārzeņu un garšaugu stā-
dījumiem, tālākā nākotnē paredzētas augļu 
koku, košumkrūmu, akmeņu kompozīcijas, 
dīķa piepildīšana ar ūdensrozēm un dzī-
vām radībām. Laura joko, ka bērniem stāstīs 
pasaku par to, kā  viņu tētis no dīķa izsmēlis 
māju...Viņai ir Kuldīgā iegūta izglītība tūrisma 
nozarē, kurā gan vēl nav nācies strādāt ģime-
nes apstākļu dēļ. Šajā pilsētā viņa iepazinu-

Process: zālē žūšanai izklāta  ēkas nākamā 
siena.

Sienas ēkai būs no šādiem saulē žāvētiem māla ķieģeļiem.

Dzimtas aleja par godu agrākajām, tagadē-
jām un nākamajām Ālīšu paaudzēm.

Vēl tikai iekšdarbi, un no pašu gatavotajiem māla ķieģeļiem celto ēciņu varēs apdzīvot.

sies ar Jāni, kurš tanī pat tehnikumā apgu-
vis auto mehāniķa specialitāti, un drīzi vien 
izveidojusies ģimene. Laurai bērnība pagājusi 
laukos, tāpēc viņa ir visnotaļ apmierināta, ka 
vīrs ģimenes ligzdu grib veidot ārpus pilsē-
tas. Vajadzības gadījumā līdz Ventspilij nokļūt 
nav problēmu, Jānim uz darbu būs jābrauc 
tikai ap piecpadsmit kilometru, arī Laurai ir 
autovadītāja tiesības. Dzīvesbiedriem, tāpat 
kā citiem Ālīšu dzimtas ļaudīm, pat prātā nav 
nācis braukt peļņā vai meklēt laimi ārzemēs. 

“Kāpēc gan jādodas kaut kur prom, ja ar 
darbu to pašu var sasniegt savā dzimtenē? 
Pārfrāzējot seno teicienu, var sacīt, ka mājās 
pat māls palīdz,” Jānis pasmaida, sveicienam 
pasniedzot plaukstu,  kurā var sajust vasarā 
sastrādāto skarbumu. Nākamgad nebūs vieg-
lāk, un viņš ar to rēķinās. 
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Miķeļdiena 
ar ražas svētkiem

Kā jau ierasts, lielākos svēt-
kos arī Ventspils Vecpilsētas 
tirgū notiek lielākas aktivitā-
tes. Miķeļdienas gadatirgū te 

varēs atrasts ko gardu ikviens – zemnieku 
saimniecībās no visa plašā novada ražotu 
piena produkciju, svaigu gaļu, kūpinājumus, 
zivis, pašaudzētas dārza veltes, sākot ar 
āboliem un bumbieriem līdz dižogām ķirb-
jiem. Tā ir laba iespēja arī krietni papildināt 
ziemas krājumus ar medu, bet tiem, kuriem 
ikdienas steigā nebija laika vai arī nav tādas 
pieredzes, iespēja iegādāties kādu ievārīju-
mu vai ko citu, kas pašu rokām iepildīts bur-
ciņās. Un kur nu vēl, ja ne tirgū iegādāties 
stādus nākamajam gadam.

Miķeļdienu svinēs arī Ventspils paši mazā-
kie iedzīvotāji. Tas notiks svētdien abās Bērnu 
pilsētiņās. Vispirms galvenajā Bērnu pilsētiņā 
plkst.12, pēc tam – Pārventā plkst.15. “Nāc 
Miķeli istabā, sēdies galda galiņā” – šāda būs 
rotaļuzvdeuma tēma šajos svētkos. Ar jaut-
rām rotaļām un dziesmām atzīmēs rudens 
gadskārtu Miķeļu dienu un rudens atnākšanu. 

SUDRABKĀZAS UN VĀCU DZIESMAS
Sestdiena ir īsta kultūras un izklaides bau-

dītāju diena, jo Ventspilī notiks virkne noti-
kumu. Ventspilī viesosies grupa “Labvēlīgais 
tips”, kas pašlaik tūrē pa Latviju svin savas 
sudrabkāzas jeb 25 gadu pastāvēšanas jubi-
leju. Koncerts notiks teātra namā “Jūras vārti” 
un sāksies plkst.19.00. Biļetes vēl esot pie-
ejamas. Kā vēsta grupas dalībnieki, koncer-
tos skanēs grupas populārākie un klausītāju 
iemīļotie hīti “Alumīnija cūka”, “Čiekurs egles 
dēls”, “Naukšēnu disko”, “Pīrādziņ, nāc ārā!”, 
“Omnibuss”, “Frāzes”, kā arī, protams, skaņ-
darbi no grupas jaunākā veikuma – albuma 
“Kaste”, kas dienasgaismu ieraudzīja 1.aprī-
lī. Jautra un humora pilna izklaide garantēta!

Bet pirms tam plkst.15.00 Ventspils 
Kultūras centrā skanēs vācu valoda. Te izska-
nēs jau par tradīciju kļuvušais Ventspils vācu 
kultūras biedrības koncerts “Mūs vieno vācu 
dziesma”. Kā ierasts, koncertā piedalīsies 
gan pašu rīkotāju kolektīvs “Windau”, gan 
daudz viesu ne tikai no pilsētas un nova-
da kolektīviem, bet arī no Dobeles, Liepājas 
un citām vietām. Koncertu ar skaistu prog-
rammu kuplinās pazīstamā vācu dziedātāja 
Doroteja Loča.

Līdz ar rudens iestāšanos klāt arī tradicionā-
lās Ventspils Kamermūzikas dienas. Pirmdien 
festivāla ieskaņas koncerts notiks Pārventas 
bibliotēkā, Ventspils Kamermūzikas dienas 
ieskandinās izcilākie Latvijas kamermūzikas 
meistari – Jāzepa Vītola Latvijas Mūzikas aka-
dēmijas mācību spēki un viņu maģistran-
ti: Herta Hansena (klavieres), Ventis Zilberts 
(klavieres), Ieva Parša (mecosoprāns), Jānis 
Apeinis (baritons) un daudzi citi. Programmā 
skanēs Franča Šūberta un Pētera Plakiža 
kamermūzikas šedevri. Koncerta sākums 
plkst.19.00. 

NAKTS PELDE
Šajās brīvdienās gaidāms arī kāds īpašs 

sportisks notikums, kurā varēs piedalīties 
ikviens. Tas būs “Nakts peldējums”, kas notiks 
Ventspils peldbaseinā un sāksies plkst.20.00. 
Peldējuma mērķis ir visiem kopā nopeldēt 
20 kilometrus. Sasniedzot finišu, katrs sta-
fetes posma dalībnieks saņems diplomu ar 
savu distancē pavadīto laiku, kā arī sportiskas 
dāvanas no Latvijas Peldēšanas federācijas. 
Pasākumā var piedalīties iepriekš reģistrējo-
ties mājas lapā www.naktspeldejums.lv, kur 
interesentam jāizvēlas distance un vēlamais 
starta laiks. Ātrums un meistarība nav svarī-
ga, jo piedalīties var ikviens. Dalība pasāku-
mā gan ir no 16 gadu vecuma. 

 HK “VENTA2002”  
AICINA:

Tiekamies 
Ventspils ledus hallē

SIA “ELEKTRIĶIS”

V.B.”MEŽA SERVISS”

NĀC ATBALSTI SAVĒJOS!!!
Mūs atbalsta:

2017. gada 30. septembrī plkst. 14.30
U-18 komandu spēle

HK Venta2002 – Liepājas SSS

2017. gada 1. oktobris plkst. 14.30
sākas 1. līgas čempionāts
1. līgas komandu spēle

HK Venta2002 – Liepājas SSS

T 
ās atrašanās vieta redzama pilsē-
tas kartē, kas zīmēta 1853. gadā. 
Varam iztēloties, kā uz plata baļķu 
plosta palēnām uzbrauc zirgu vilkti 
rati, piekrauti ar malku, sienu, 

mucām un saiņiem, kā turpat uzdzen pār-
došanai domātus lopus. Netrūkst arī vieglo 
pajūgu, kariešu un jātnieku zirgos. Tad visa 
šī smagā „uzparikte”, plostnieka prasmīgi 
virzīta, sāk slīdēt pāri upei, lai laimīgi pie-
stātu pretējā krastā...

Kā jau zinām no iepriekšējiem ieskatiem 
Ventspils vēstures albumā, 1868. gadā sena-
jā pārceltuves vietā atklāja Plosta tiltu, kas 
krietni vien atviegloja nokļūšanu Ventas krei-
sajā krastā gan gājējiem, gan visa veida 
transportam. Tā kā jaunais tilts patiesībā 
bija milzīgs plosts, kas savienoja upes abas 
malas, ielas nosaukums palika nemainīgs.

Tas, kāda savos ziedu laikos izskatīju-
sies kādreiz tik svarīgā Ventspils satiksmes 
maģistrāle, vislabāk redzams 19./20. gs. 
mijā uzņemtajos fotoattēlos. Iela apbūvē-
ta galvenokārt no vienas puses, un tur atra-
dies daudz svarīgu, pilsētai nozīmīgu objek-
tu. Plosta un Dārzu ielas stūrī 20. gs. pirma-
jos gados uzcēla pilsētas reālskolu. Mazliet 

Klāt Miķeļdiena – rudens saulgrieži ir 
sagaidīti un laiks gada auglīgās daļas 
aizvadīšanas svētkiem. Ne tik kupli, un 
tomēr – tos atzīmēs arī Ventspils pilsētā.

Apcirstā Plosta iela
Plosta iela senākos laikos – vēl pirms 
Kurzemes hercogistes, kad tagadējā 
Tirgus laukuma vēl nebija – visticamāk, 
bijis ceļš uz pilsētas pārceltuvi. Tā kā 
celšanās pāri Ventai notika ar plostu 
(izņemot gājējus, ko pretējā krastā pār-
veda ar laivām), tad šo ceļu, vēlāk – ielu 
nosauca par „Floss Strasse”, t.i., Plosta 
ielu. 

agrāk (1901) Plosta ielas labajā pusē uzbū-
vēta pareizticīgo baznīca, iesvētot tai dots 
svētā Nikolaja Brīnumdarītāja vārds, jo svē-
tais Nikolajs zināms arī kā jūrnieku aizstāvis 
un sargātājs.

Ielas pretējā pusē atradās pamatīga trīs-
stāvu ēka, kur darbojās tvaika dzirnavas, bez 
miltu malšanas tur veica arī citus darbus, 
kam nepieciešams tvaika dzinēju radītais 
spēks. Tuvāk Ventai darbojās vairākas zāģē-
tavas, pārvēršot plankās un dēļos pa Ventu 
atpludinātos baļķus. Blakus šiem ražošanas 
uzņēmumiem slējās arī privātās dzīvojamās 
mājiņas. Dažs labs vecais ventspilnieks atce-
ras senču stāstīto par dzīvi pilsētā iepriekšē-
jā gadsimtu mijā, un stāsts sākas ar vārdiem 
„kad mēs dzīvojām Plosta ielā...” vai „kad 
tēvs strādāja Plosta ielas dzirnavās...”.

Plosta ielā uzcēla arī ievērojamo Ventspils 
spēkstaciju – tā sauca vietējo elektrostaciju, 
jo elektrības laikmets bija sācies arī mūsu 
pilsētā. Tā bija termoelektrostacija, kur par 
degvielu izmantoja vietējo zāģētavu sara-
žotās zāģskaidas. 20. un 30. gadu Ventspils 
laikrakstos spēkstaci-
ja pieminēta jo bieži, 
it īpaši pēc tam, kad 
no ārzemēm piegā-
dāja jaunas iekārtas 
(katlus, dedzināmās 
iekārtas). Ventspils 
spēkstacija turpinā-
ja apgādāt pilsētu ar 
strāvu arī II Pasaules 
kara laikā un pēcka-
ra desmitgadē. Tā kā 
elektrības patēriņš 
pieauga, strāva bieži 
bija vāja, tās piegāde 
ierobežota.

Atgriežoties 20. 
gs. sākumā, jāatgā-
dina, ka 1902. gadā 
Plosta tiltu pārvie-
toja. Daudzkārt lāpī-
tais Plosta tilts līdz 
1923. gadam atradās 

Sarkanmuižas dambja galā, kur to nomai-
nīja Pontonu tilts. Taču Plosta iela sagla-
bāja savu agrāko nosaukumu un joprojām 
dzīvoja rosīgu dzīvi par spīti krīzēm un tra-
ģiskiem ugunsgrēkiem.

Salīdzinot 150 gadus veco karti ar mūs-
dienu pilsētas plānu, redzams, ka Plosta 
iela kļuvusi daudz strupāka. Ielas „apcir-
šana” sākās pagājušā gadsimta 70. gados, 
kad nolēma Ventu šajā vietā paplaši-
nāt, ierīkojot jaunas piestātnes. Nākamo 
smago triecienu Plosta iela saņēma 80. 
gadu vidū, kad lielu daļu atlikušās ielas 
un tai piegulošās Ventmalas uzspridzi-
nāja – tās pašas paplašināšanas vārdā. 
Sprādziens bija tik pamatīgs, ka to sajuta 
visā tirgus, Skolas un Pils ielas sākumdaļas 
rajonā – kā mērenu zemestrīci.

Tagad Plosta ielas sākumu grezno pla-
šais un modernais prāmju terminālis, kurā 
iekļautas dažas vēsturiskās ēkas. Taču 
pati iela ir kļuvusi uz pusi īsāka, un tikai 
vecās bildes ir kādreizējās godības lieci-
nieces. 

Plosta ielas sākums, skatoties no tilta puses.

Plosta ielas ainava 20. gs. sākumā. Attēla centrā – tvaika dzirnavas.

Fragments no 1853. gadā zīmētās pilsētas kartes. Plosta iela red-
zama attēla vidū, savienojot Tirgus laukumu un Ventu.
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A U N S
Būsi aizņemts ar darba pienākumiem, kas prasīs nervus 
un enerģiju, tāpēc mājas dzīvei atliks mazāk laika. Tomēr, 

domājot par karjeru un peļņu, neatstāj saimniecību pavisam novār-
tā. Brīvajā laikā kaut kur aizbrauc un izvēdini galvu. Būtu labi arī 
kaut ko jaunu iemācīties.

V Ē R S I S
Pirmajā vietā privātā dzīve. Brīvdienās kopā ar mīļoto 
izej sabiedrībā, tas uzlabos attiecības. Darbā neuzņe-

mies pārāk daudz. Izdari tikai pašu nepieciešamāko un nekautrē-
jies vēlreiz pārrunāt pienākumus un atalgojumu. Svarīgos jautāju-
mos neignorē intuīciju.

D V Ī Ņ I
Aktīva rosība mājas dzīvē. Vari pārkārtot interjeru, iegā-
dāties kādas skaistas lietas, traukus, dekorus, pārklājus, 

kā arī noteikt jaunu kartību sadzīvē. Attiecībās svarīga tolerance, 
spēja uzklausīt un izprast otru. Brīvdienās ielūdz draugus un sarīko 
viņiem nelielu ballīti.

V Ē Z I S
Pievērsies bērnu vēlmēm. Uzklausi un atbalsti atvasī-
šu ieceres, tikai nesāc pamācīt un uztiept savu viedok-

li kā vienīgo pareizo. Labs laiks ceļojumam vai komandējumam. 
Ieteicams izvēlēties maršrutu ar izzinošu programmu – apskatīt 
vēsturiskus objektus, apmeklēt muzejus. 

L A U V A
Pirmajā vietā naudas lietas. Ir vērts papūlēties, lai nopel-
nītu vairāk – iesaistīties jaunos projektos, meklēt uzti-

camus darījuma partnerus, mainīt darbu uz labāk atalgotu. Mājās 
gādā par saticību, nesatraucies par niekiem un domstarpības mēģi-
ni nogludināt diplomātiskā ceļā. 

J A U N A V A
Diezgan ātri atradīsi kopīgu valodu ar cilvēkiem, taču 
ne visos gadījumos tālākā komunikācija būs saskanī-

ga. Vairāk ieklausies citu viedoklī un respektē to. Piemērots laiks 
nekustamā īpašuma jautājumiem, nopietniem remontdarbiem un 
pārrunām ar komunālo pakalpojumu sniedzējiem. 

 
S V A R I
Daudz pārdomu par privāto dzīvi. Atceries, ka no acīm 
vēlēšanos nolasīt nav iespējams. Par to, kas sakrājies 

uz sirds, ir jārunā ar savu otro pusīti. Mājas darbi ies no rokas. Vari 
ieplānot kosmētisko remontu, pārkārtot telpas un iegādāties inter-
jera priekšmetus vai mēbeles. 

S K O R P I O N S
Sabiedriski aktīvs laiks. Tevi aicinās piedalīties un iesais-
tīties dažādos pasākumos. Tādējādi iegūsi jaunus paziņas 

un izveidosi arī lietišķos kontaktus. Iziešana cilvēkos nāks par labu 
arī attiecībām – pāriem jauna dzirksts, brīvajiem ļaudīm interesan-
ta iepazīšanās.

S T R Ē L N I E K S
Ja kaut kas nevirzās uz priekšu tā, kā tu vēlētos, neņem 
pie sirds. Dzīvē ir brīži, kad mazliet jāapstājas un jāpa-

domā. Šajā periodā svarīga būs finanšu tēma. Seko līdzi tēriņiem – 
cik līdzekļu nepieciešami ģimenes vajadzībām, rudens garderobes 
atjaunošanai un saimniecības precēm. 

M E Ž Ā Z I S
Svarīgu vietu ieņems eksistenciāli un globāli jautāju-
mi, pārdomas par dzīvi un vēlme kaut ko mainīt ieras-

tajā dienu ritmā. Darbs prasīs spēkus un enerģiju. Nenes darba 
problēmas līdzi uz mājām, jo ģimene vēlas tevi redzēt mierīgu un 
optimistisku.

Ū D E N S V Ī R S
Sekmīgs laiks lietišķām darīšanām. Vari risināt sarunas 
iestādēs vai bankās, komunicēt ar komunālo pakalpo-
jumu sniedzējiem un kārtot dokumentus. Iegādājoties 

saimniecībā vajadzīgas mantas, nepārtērējies un izpēti atlaižu pie-
dāvājumus. Ikdienā mājās jāgādā par saticību.

Z I V I S
Vislabāk jutīsies kopā ar savējiem mierīgā mājas atmos-
fērā. Brīvdienās kopā apdariet saimniecības darbus un 
sarīkojiet paši sev ballīti. Ar finansēm gan jārīkojas 

saprātīgi, nevajadzētu tērēties bez apdoma, bet lūkoties pēc jau-
nām peļņas iespējām. Vai cita darba.

HORO
SKO
PI   
29.09.-5.10., 2017.

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

Anekdotes

MEDIJU ZIŅA: Piektā daļa vēlētāju neredz jēgu piedalīties vēlēšanās, un tas joprojām ir galvenais ie-
mesls, kāpēc daļa vēlētāju izvēlējās nepiedalīties pašvaldību vēlēšanās, noskaidrots CVK un pētījumu cen-
tra SKDS veiktajā aptaujā. Šādu iemeslu minēja 21% aptaujāto. 11% aptaujāto kā galveno iemeslu minēja 
to, ka šajā laikā nebija Latvijā. Vēl citi iemesli, kāpēc vēlētāji nepiedalījās šā gada vēlēšanās, bija viedok-
lis, ka “nav, par ko balsot” (11%), “neatradās dzīvesvietā” (9%), “bija aizņemts, strādāja” (7%), “nedzīvo 
deklarētajā dzīvesvietā” (7%), “nav ticības, neuzticas nekam” (7%), “negribēja” (5%), “mana balss neko 
neietekmē” (5%) un “nebija laika” (4%).

(Portāls ventspilnieks.lv, 25.09.2017.)

Laikam tomēr mūsu valsts pilsoņu kopums uzskatāms par tādu kā kolektīvo mazohistu pulciņu. Mums tik 
daudz kā “nav”, tik daudz ko “negribas” vai tik daudz kas ir “neiespējami”. Un tomēr mēs paši gluži kā 
augstāk minētā pulciņa biedri zāģējam sev kājā, lai vēlāk kliegtu, ka sāp. Un vienlaikus gaidām, ka kāds 
mūsu vietā atrisinās visas problēmas...

Zīmējums: Zemgus

Sarunājas divi kādas dziedātājas 
fani:
– Es tā dzirdēju, ka jaunajai program-
mai neesot publikas piekrišanas.
– Tas vēl būtu maigi teikts. Es vakar 
piezvanīju uz kasi un jautāju, cikos 
sākas koncerts?
– Un?
– Man atbildēja: cikos Jums būtu 
ērtāk?

Restorānā ienāk apmeklētājs. 
Viesmīlis ierāda viņam galdiņu. 
Apmeklētājs apsēžas, izņem no 
maka dolāru, sniedz viesmīlim un 
saka:
– Iesakiet man kaut ko!
Viesmīlis iebāž dolāru kabatā, pie-
liecas tuvāk apmeklētājam un čukst:
– Ejiet prom no šejienes…

– Leitnant, vai krokodili lido?
– Jūs ko, pilnīgs idiots esat? Protams, 
ka nelido.
– Bet majors apgalvo, ka lido.
– Jā, nu vispār jau viņi lido, tikai ļoti, 
ļoti zemu…

Zirgs sūdzas otram zirgam:
– Ja tu zinātu, kā man jācieš! 
Saimnieks man liek strādāt no agra 
rīta līdz vēlam vakaram!
Otrs zirgs:
– Uzraksti sūdzību dzīvnie-
ku tiesību aizsardzības birojam. 
Pirmais zirgs:
– Ja saimnieks uzzinās, ka protu rak-
stīt, viņš liks man strādāt arī birojā!

Ātro kredītu reklāmas jālasa otrā-
di – nevis “Ņem kredītu! Nav prob-
lēmu!”, bet “Nav problēmu? Ņem 
kredītu!”

Vīrelis pilnīgi piedzēries soļo pa 
ielu ar pieri trāpīdams katrā stabā. 
Viņam pienāk garāmgājējs un jautā: 

– Varbūt varu kā palīdzēt?
– Jā, saskaiti, cik man punu uz pieres. 
– Seši.
– Aha, tas labi. Vēl divi stabi un būšu 
mājās.

Klauvējiens pie durvīm.
– Atļaujiet piedāvāt jums mūsu 
pakalpojumus – mēs izslēdzam 
televizoru.
– Paldies, man to nevajag…
– Ar kautiņu būs dārgāk, padomājiet!

Gadu pēc kāzām pie savedējas atnāk 
bijušais līgavainis:
– Ziniet, esmu bezgala laimīgs, 
ka sievu man izvēlējāties jūs.
– Kāpēc? 
– Tikai no domas, ka esmu viņu izvē-
lējies pats, es nomirtu.

– Jūsu savaldība mani pārsteidz. 
Kā jums izdodas būt tik savaldīgam? 
– Ikdienas treniņš. Mājās man ir 
sieva, sievasmāte, četri bērni, divi 
suņi un šķiltavas, kas nedarbojas.

– Tātad jūs gribat aizņemties 
no manis simt tūkstošus dolāru. Bet 
kāda garantija, ka jūs tos atdosiet?
– Dodu godīga cilvēka godavārdu.  
– Labi, vakarā gaidu jūs kopā ar šo 
cilvēku.

Sievasmāte pieskata manus bērnus 
katru sestdienu, bet es kā atlīdzību 
par to pieskatu viņas meitu katru 
dienu!

Ceļu policisti vienmēr jautā: 
«Vai jūs esat dzēris?» Kaut viens 
būtu kādreiz pajautājis: «Vai jūs esat 
ēdis?»

Ar savu trešo vīru es iepazinos tad, 
kad viņš tiesāja otro par pirmā 
slepkavību.

Divi dzērāji no rīta sēž paģiraini, 
priekšā trīslitru burka ar vienu gurķi. 
Viens paņem dakšu un neveiksmīgi 
mēģina uzdurt gurķi. Tas nepārtrauk-
ti aizslīd, rokas trīc, trāpīt nevar.  Otrs 
pēc brītiņa saka:
– Dod dakšiņu. Parādīšu, kā tas 
darāms.
Tiešām, ar pirmo reizi viņam izdodas 
gurķi uzdurt.
Pirmais:
– Nav nekāda lielā māksla! Es jau 
viņu biju galīgi nogurdinājis!

Izlasīju horoskopu – diezgan 
draņķīgi. Neveiksme mīles-
tībā un biznesa darījumos. 
Tādēļ sievu šodien neaiztikšu, 
bet tukšās pudeles nodošu rīt.

Tam dakterim, kurš mani izārstēs 
no lielummānijas, es esmu ar mieru 
atdāvināt Spāniju un Portugāli!

Divi policisti atrod vīrieša līķi pie 1. 
ģimnāzijas. Viens policists prasa:
– Tu zini, kā rakstīt vārdu “ģimnāzija”? 
– Nē!
– Nu, tad nesam viņu līdz pastam.

Bārā ienāk vīrs:
–  Visiem uzsaucu! Man dēls 
piedzimis!
– Oooo! Kā jūtas sieva?
– Viņa vēl nezin.

Mednieks pārrodas mājās no pīļu 
medībām.
Sieva prasa:
– Kā veicās?
– Labi, nošāvu pīli. 
– Pirms gada tu arī biji 2 dienas 
izbraucis uz pīlēm…
– Neaceros,  bet droši vien.
– Nu, tad zvanīja viena pīle, un lika 
pateikt, ka drīz atbrauks kopā ar 
pīlēnu!



ОВЕН
Вы будете заняты рабочими обязанностями, которые потре-
буют от вас нервных затрат и энергии, поэтому на домашние 
заботы останется мало времени. Тем не менее, занимаясь 

карьерой и вопросами заработка, не забывайте и о потребностях семьи. 
В свободное время отправьтесь в поездку, проветритесь. Было бы хоро-
шо обучиться чему-нибудь новому. 

ТЕЛЕЦ
На первом месте – личная жизнь. В выходные рекоменду-
ется вместе с любимым человеком выйти в общество, это 
улучшит отношения. На работе не берите на себя слишком 

много. Сделайте лишь самое необходимое и не стесняйтесь еще раз 
обсудить свои обязанности и вопросы, касающиеся зарплаты. В важных 
вопросах не игнорируйте свою интуицию. 

БЛИЗНЕЦЫ
Дома – период активной деятельности. Вы можете заняться 
перестановкой, приобрести красивые вещи, посуду, декор, 
покрывала, а также установить новые правила в быту. В 

отношениях важна толерантность, умение выслушать и понять другого 
человека. В выходные пригласите друзей и устройте для них неболь-
шую вечеринку. 

РАК
Обратите внимание на желания своих детей. Выслушайте 
и поддержите младшее поколение в их начинаниях, толь-

ко не поучайте и не навязывайте свое мнение как единственно верное. 
Хорошее время для путешествия или командировки. Рекомендуется 
выбирать маршрут с познавательной программой – осмотреть истори-
ческие объекты, посетить музеи. 

ЛЕВ
На первом месте – финансовые вопросы. Стоит постарать-
ся, чтобы заработать побольше – принять участие в новых 

проектах, искать надежных деловых партнеров, менять работу на более 
оплачиваемую. В семье важно позаботиться о взаимопонимании, не 
беспокойтесь по пустякам, а разногласия старайтесь уладить диплома-
тическим путем. 

ДЕВА
Вы достаточно быстро найдете общий язык с людьми, одна-
ко дальнейшая коммуникация будет не во всех случаях 

успешной. Чаще прислушивайтесь к мнению других и уважайте его. 
Подходящее время для решения вопросов с недвижимым имуществом, 
а также для ремонта и переговоров с коммунальщиками. 

 
ВЕСЫ
Много размышлений о личной жизни. Помните, что прочи-
тать по глазам ваши желания невозможно. О том, что набо-

лело, лучше поговорить со своей половинкой. Домашние работы будут 
спориться. Можете планировать косметический ремонт, обустраивать 
помещения, приобретать предметы интерьера и мебель. 

СКОРПИОН
Время общественной активности. Вас будут приглашать при-
нять участие в различных мероприятиях. Там вы приобрете-

те знакомых и установите деловые контакты. Выход в люди пойдет на 
пользу отношениям – парам позволит зажечь искорку в отношениях, 
а свободным представителям знака подарит интересные знакомства.

СТРЕЛЕЦ
Если дело не движется с места так, как было задумано, 
не принимайте близко к сердцу. В жизни бывают момен-
ты, когда нужно остановиться и подумать. В этот период 

будет важна финансовая тема. Следите за тратами – сколько средств 
вам необходимо на нужды семьи, на обновление осеннего гардероба и 
хозяйственные потребности. 

КОЗЕРОГ
Важное место займут экзистенциальные и глобальные 
вопросы, размышления о жизни и желание что-либо изме-

нить в привычном ритме. Работа потребует много сил и энергии. Не при-
носите рабочие проблемы в семью, ведь домашние желают видеть вас 
спокойным и оптимистичным. 

ВОДОЛЕЙ
Удачное время для улаживания деловых вопросов. Можете 
приступать к переговорам в учреждениях или банках, общать-
ся с коммунальщиками и оформлять документы. Приобретая 

нужные в хозяйстве вещи, не потратьте слишком много и обратите вни-
мание на скидки. В семье важно наладить взаимопонимание. 

РЫБЫ
Лучше всего вы будете чувствовать себя в спокойной 
домашней обстановке рядом с близкими. В выходные вме-
сте сделайте домашние дела и устройте семейную вече-

ринку. Будьте осмотрительны с финансами, не совершайте необдуман-
ных трат, также стоит задуматься о новых возможностях заработка. Или 
о другой работе.
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НОВОСТИ ПРЕССЫ: Пятая часть избирателей не видит смысла участвовать в выборах, и это остается 
главной причиной, по которой ими было принято решение не участвовать в выборах самоуправлений, 
свидетельствует опрос, проведенный ЦИК и исследовательским центром SKDS. Эту причину упомянули 
21% опрошенных. 11% респондентов в качестве основной причины указали тот факт, что в соответствующий 
период не находились в Латвии. Среди прочих указанных причин, по которым избиратели не приняли 
участие в выборах, – мнение, что «не за кого голосовать» (11%), «не находился по месту жительства» 
(9%), «был занят, работал» (7%), «не проживаю по задекларированному адресу» (7%), «не верю, не 
доверяю ничему» (7%), «не хотел» (5%), «мой голос не имеет значения» (5%) и «не было времени» (4%).

(Портал ventspilnieks.lv, 25.09.2017.)

Наверное, все же объединение граждан нашего государства в некоторой степени можно считать 
своеобразным кружком коллективного мазохизма. У нас так много «не», нам так много «не хочется» и для нас 
так много «невозможного». Тем не менее, мы сами, прямо как члены вышеупомянутого клуба, пилим свою 
ногу, чтобы потом кричать, что больно. Но в то же время ждем, что кто-то вместо нас решит все проблемы…

Рисунок: Zemgus

Любимая шутка травматоло-
гов: не так страшен перелом руки, 
как вопросы друзей и знакомых 
насчёт золота и бриллиантов...

Гaишник остaнaвливaет мaшину:  
- Вaши прaвa?  
- Вот, пожaлуйстa.  
- У вaс с фотогрaфией что-то не в 
порядке.  
- Кaк тaк не в порядке? Вот 
он я, третий спрaвa...

Говорят, что у нас в стране только 
ленивый не берет взятки. Но при этом 
никто не видит один положительный 
факт – у нас в стране ленивых нет!

- Ты промок и дрожишь! Сейчас я при-
несу что-нибудь сухое и теплое. 
- Принеси лучше крепкое и холодное...

- Каждую ночь, доктор, мне снит-
ся один и тот же сон: передо 
мной дверь с надписью. Я ее тол-
каю, но никак не могу открыть. 
- А что написано на двери?  
- «На себя».

Умирает молодой адвокат во сне и 
предстаёт перед райскими воротами. 
- Что случилось?! Где я?! 
Святой, перелистывая книгу, отвечает: 
- Видите ли, милейший, вы умерли... 
- Да быть не может! – прерывает адво-
кат. – Я такой молодой, и к доктору 
недавно ходил на обследование и всё 
было отлично. 
- А мы просто подсчитали все отра-
ботанные часы, за которые вы 
выставили счета клиентам, и ока-
залось, что вам уже 88 лет...

Девушка с удочкой на берегу. 
- Девушка, ну что клюёт? 
Девушка про себя: 
- Во, клюнуло.

- Скажите, как отличить настоящего 
моржа от любителя?  

- Легко! Настоящие моржи купаются 
голыми.  
- То есть, те, кто купается в одежде, это 
не моржи?  
- Нет. Это рыбаки.

- Свидетель, вы должны говорить толь-
ко о том, что вы видели собственными 
глазами. 
- Понял, ваша честь. 
- Итак, когда вы родились? 
- Не могу сказать: я этого не видел.
Начинающий охотник прибегает домой 
с первой охоты и с порога в панике кри-
чит: 
- Люся, это всё! Конец! Ужас! 
- Что случилось, дорогой? 
- Неси быстрее «Красную книгу»!  
Жена приносит. Он, суетливо и что-то 
бормоча себе под нос, листает страни-
цы. Просмотрел до конца. Откинулся 
блаженно на спинку дивана: 
- Фу-у-у... Отлегло... Обманули мужи-
ки: нет егеря в «Красной книге»!

Армянское радио спрашивают: 
- Что отличает фею от ведьмы? 
- Год совместного проживания!
 
Две лягушки упали в молоко. Одна 
сразу утонула, а вторая начала мате-
риться, научилась говорить, убедила 
принца её поцеловать и вышла замуж.

Старушка в регистратуре поликлиники: 
- Запишите меня к врачу «ухо, глаз». 
- У нас такого нет. Есть окулист и есть 
«ухо, горло, нос». 
- А мне нужен именно такой врач: я 
слышу по радио одно, а вижу другое.

Пенсионер говорит пенсионеру: 
- Вот мне 75 лет, а я чувствую себя как 
студент. 
- Что, на девок тянет? 
- Нет, денег на жратву не хватает.

Вот пришёл ветеран войны 1812 года! 
Требует льготную квартиру! 
- А разве такие ещё остались?  

- Да вот и справку принёс от Кутузова!

Судья:  
- Почему вы выстрелили в этого чело-
века?  
- Я подумал, что это лось.  
- Когда вы поняли обратное?  
- Когда лось начал отстреливаться.

С точки зрения домашних котов, 
тигры – это тупые качки, сидя-
щие на анаболиках.

Встречаются два приятеля. Один на 
костылях. 
- Что с тобой случилось? 
- В автомобильную аварию попал. 
- Какой ужас! Так ты теперь без косты-
лей ходить не можешь? 
- Фиг его знает. Врач говорит, что могу, 
а адвокат – что ни в коем случае!

- Подсудимый! Вы утверждаете, что не 
помните куда спрятали похищенные 
бриллианты на сумму в 100 миллионов 
долларов? 
- Да, ваша честь. 
- Подсудимый! Ваше последнее слово. 
- Выходите за меня замуж, ваша честь? 
- Я согласна! Суд удаля-
ется на совещание.

- Соломон Маркович, как дела у вашего 
сына в школе? 
- Уже лучше... Но пока ещё хожу на роди-
тельские собрания под чужой фамилией.

- Привет, давно не виделись! Что, твой 
обалдуй всё ещё в школу ходит или уже 
в институт? 
- В школу. 
- Да ну, в какой класс? 
- 8, 9 и 10. 
- Что, сразу в три? 
- Да, он там историю преподает.

«Продам портфель, букварь, дневник, 
тетради, карандаши, ручки, краски, каль-
кулятор. Всё почти новое» 
Боря, 1 «Б»

АНЕКДОТЫ
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В ЛАТВИИ

БАБЬЕ ЛЕТО ЗАКАНЧИВАЕТСЯ
В конце этой недели погода снова ста-
нет прохладнее, дни будут облачными, а 
ночью местами температура приблизится 
к нулю, свидетельствуют прогнозы синоп-
тиков. Среднесуточная температура воз-
духа приблизится к +7 градусам, что озна-
чает, что во многих местах уже начнётся 
отопительный сезон. На следующей неде-
ле в Вентспилсе дни будут дождливыми и 
ветряными, воздух не прогреется больше 
чем до +12 градусов. 

РЕМОНТ НА ВЕНТСПИЛССКОМ 
ШОССЕ ЗАКОНЧЕН 
На шоссе Рига – Вентспилс завершились 
длительные строительные работы на 
двух участках автодороги – закончилась 
переукладка покрытия от Юрмальского 
шоссе (на повороте на Приедайне) до 
Варкали, в том числе перестройка моста 
через канал Варкали, а также перестрой-
ка Лиелупского моста и дороги до авто-
заправочной станции. На обоих участ-
ках строительных работ еще сохраняется 
ограничение скорости 70 km/h.

ЛАТВИЯ – СТРАНА ПОЖИЛЫХ 
ЛЮДЕЙ 
В 2030 году 46% жителей Латвии будут 
старше 50 лет, каждый четвертый будет 
пенсионер. Число работающих снизит-
ся на 20%, и они должны будут рабо-
тать больше и платить большие нало-
ги, чтобы содержать государство в тепе-
решнем объёме, или же открыть грани-
цы для дополнительной рабочей силы 
из-за рубежа, такие тревожные данные 
отображает исследование «Re: Baltica». 
В 1990 году пенсию одному пенсионе-
ру зарабатывали шестеро работающих, 
в настоящее время это делают только 
трое. 

РАЗДЕЛЯТ РАБОТАЮЩИХ 
И НЕРАБОТАЮЩИХ 
Начиная с 1 января в Латвии заболев-
ших разделят на две группы: на тех, у 
кого есть государственное страхование 
здоровья и доступен полный спектр услуг 
медицинского ухода, и на тех, у кого стра-
ховки нет и доступен только минималь-
ный объём помощи. Те работоспособные 
жители, за которых не вносятся социаль-
ные взносы, смогут получить страхование 
здоровья, если будут за это платить 4,30 
евро в месяц.  

НА ВСЕХ ПОРТАХ БУДУТ СИСТЕМЫ 
КОНТРОЛЯ ЭМИССИИ 
С 2022 году всем терминалам латвий-
ских портов, которые занимаются пере-
грузкой нефтепродуктов или опасных 
химических веществ, придётся ввести 
системы контроля эмиссии испарений. 
Разработанные Министерством охраны 
среды и регионального развития измене-
ния в законе предусматривают, что тре-
бования ограничат эмиссию и запах лету-
чих химических соединений, которые воз-
никают во время перевалки нефтепро-
дуктов и опасных химических веществ в 
танкеры. 

КОНКУРЕНТОСПОСОБНОСТЬ 
ЛАТВИИ НАЧИНАЕТ ОТСТАВАТЬ 
В индексе глобальной конкурентоспособ-
ности в этом году Латвия отступила на 54 
место в противоположность 49 позиции 
в прошлом году. Конкурентоспособность 
Латвии по-прежнему отстаёт от Литвы (34 
место) и Эстонии (22 место), свидетель-
ствует новейшее исследование Форума 
мировой экономики. 

ПАРТИЯМ НУЖНО БУДЕТ 
ЖЕРТВОВАТЬ МЕНЬШЕ
Со следующего года физические лица 
смогут жертвовать партиям из своих 
доходов, общий размер которых не дол-
жен превышать 30% декларированных 
доходов этих лиц в предыдущем году. С 
помощью изменений в законе планиру-
ется устранить возможность физическим 
лицам незаконно включаться в жертвова-
ние или дарение больших средств поли-
тическим партиям.

и гравия, консистенцией массы, ее способ-
ностью сохнуть и давать трещины, выдер-
живать нагрузки, влажность и многое другое. 
Потому что в интернете относительно похо-
жей практики в южных странах можно про-
читать одно, а природные условия в Латвии 
приводят к совсем другому результату, убе-
дился Янис. На помощь пришел отец, изо-
бретший и построивший агрегат для сме-
шивания массы, потому что руками и лопа-
той даже силачу это не под силу. И кто же 
нашим холодным летом рискнет приглашать 
на толоку людей, чтобы смешивать массу 
босыми ногами, как это делают в Африке или 
хотя бы в Молдове? 

 ПРОВЕРЯТ ХОЗЯЕВА, ЗИМА И ЛЕТО 
Нет оснований не верить Лауре, когда 

она говорит, что Янис не только трудолю-
бив, но и благоразумен, потому что, прежде 
чем строить большой дом, было решено 
из собственноручно изготовленных кирпичей 
построить предусмотренную проектом хозпо-
стройку в 24 кавдратных метра. Янис рабо-
тает в основном один, по вечерам в рабочие 
дни и в выходные, ему удалось построить 
задуманное за 10 недель. Янис не советует 
эту работу (если вдруг кто-то захочет после-
довать его примеру…) тем, кто не привык 
к тяжелому физическому труду. Основную 
работу с хозпостройкой он уже закончил, в 
том числе, выложил печь, осталось толь-
ко построить крылечко для защиты от мор-
ских ветров, отделать внутренние стены, 
тогда в случае необходимости здесь можно 
будет и переночевать. Этому зданьицу пред-
стоит выдержать экзамен, как оно сможет 
зимой сохранять тепло, а летом – спасать 
от жары, семья Алитисов хочет протестиро-
вать и режим влажности, проверить, не заве-
дется ли грибок, и другие важные для жизни 
параметры, которые могут быть особенно 
важны для маленьких детей. Янис убежден, 
что 40-сантиметровые стены будут служить 
хорошо, к тому же, у них может быть преи-
мущество по сравнению с другими материа-
лами – наполнитель из соломы гарантирует, 
что кирпичи будут «дышать», обеспечивая в 
помещениях хороший микроклимат. 

ПЕРЕД СЕРЬЕЗНОЙ РАБОТОЙ 
– СЕРЬЕЗНЫЕ РАЗДУМЬЯ 

А как же с большим домом, когда же 
Алитисы встретят родню хлебом-солью? 
Янис осторожен в обещаниях, так как рабо-
та тут ожидает несравнимо более объем-
ная и тяжелая. Все нужно своевременно 
спланировать, учитывая опыт, накопленный 
за время строительства хозпостройки. Янис 
рассказывает, что думает о том, чтобы для 
строительства большого дома не изготав-
ливать кирпичи, а заполнять подготовлен-
ной массой изготовленные из досок стен-
ные формы, однако прежде нужно выяснить 

Янис строит для семьи «живой» дом

многие вопросы относительно ожидаемо-
го результата. Возможно, вместо соломы к 
глине можно примешивать, например, опил-
ки. Главное условие – добиться, чтобы дом 
был «живым», чтобы стены дышали, обеспе-
чивая оптимальный обмен тепла, влажности 
и воздуха. Строитель и хозяин подумывает 
еще об одной особенности «живого» дома, 
которая может сослужить добрую службу в 
будущем: когда следующие владельцы дома 
(Янис и Лаура надеются, что это будут их 
внуки и правнуки) пожелают строить себе 
новый дом или переселиться в другое место, 
нынешние здания не нужно будет сносить и 
вывозить на свалку. Если их разрушить, то 
появится лишь небольшой холмик, на кото-
ром можно посадить растения или выров-
нять, чтобы затем использовать. Но это уже 
будет проблемой следующих поколений 
Алитисов, улыбается Янис. 

ДОМА И ГЛИНА ПОМОГАЕТ
Пока что площадь, свободная от застрой-

ки, используется для выращивания ово-
щей и пряностей, в более отдаленном буду-
щем здесь планируются плодовые деревья, 
декоративные кустарники, каменные ком-
позиции, в пруду – лилии и рыбки. Лаура 
шутит, что детям она будет рассказывать 
сказку о том, как их отец из пруда вычер-
пал дом… Она получила в Кулдиге обра-
зование в сфере туризма, по которому по 
семейным обстоятельствам ей пока не при-
шлось работать. В этом городе она позна-
комилась с Янисом, который в том же тех-
никуме учился на автомеханика, и вскоре 

они создали семью. Детство Лауры про-
шло в деревне, поэтому она очень доволь-
на, что муж хочет вить семейное гнездышко 
подальше от города. В случае необходимо-
сти добраться до Вентспилса не проблема, 
Янису ехать до работы всего пятнадцать 
километров, у Лауры тоже есть водительские 
права. Супругам, как и другим представите-
лям рода Алитисов, даже в голову не прихо-
дило ехать на заработки за границу. 

«Зачем нужно куда-то уезжать, если, рабо-
тая, того же самого можно достичь и на роди-
не? Перефразируя известное выражение, 
можно сказать, что дома и глина помогает», 
– улыбается Янис и протягивает на проща-
ние руку, в которой ощущаются следы тяже-
лой летней работы. В следующем году легче 
не будет, и Янис с этим считается. 

Стены здания будут из такого глиняного кирпича, высушенного на солнце.

Аллея рода Алитисов, посвященная  
ушедшим, ныне здравствующим и 
будущим его представителям.

В процессе: в траве сушится будущая  
стена здания.

Осталось выполнить внутренние отделочные работы, и можно будет обживать здание,  
построенное из самодельных кирпичей.
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Наступил День Микелиса – период осеннего рав-
ноденствия и время праздника проводов само-
го урожайного времени года. Возможно, не столь 
пышно, но этот праздник отметят и в городе 
Вентспилсе. 

К ак обычно, на все большие праздники 
самые значимые мероприятия проходят 
на вентспилсском рынке в Старом горо-
де. На ярмарке в честь Дня Микелиса каж-
дый сможет найти лакомства на свой вкус - 

молочную продукцию, произведённую в крестьянских 
хозяйствах обширного края, свежее мяса, копчёно-
сти, рыбу, фрукты и овощи из местных садов и ого-
родов – начиная от яблок и груш до самых разноо-
бразных тыкв. Это хорошая возможность пополнить 
запасы на зиму мёдом, а для тех, кому в повседнев-
ной спешке не хватило времени или опыта, приоб-
рести какое-нибудь варенье или что-нибудь еще, что 
собственными руками уложено в баночки. И где же, 
как не на ярмарке, приобрести саженцы к следую-
щему году. 

День Микелиса отметят и самые маленькие 
жители Вентспилса. Праздник пройдёт в воскресе-
нье в обоих Детских городках. Сначала в главном 
Детском городе, в 12 часов, а затем – в Парвенте, 
в 15 часов. «Nāc Miķeli istabā, sēdies galda galiņā» – 
такой будет тема игровых заданий на этом праздни-
ке. Весёлыми играми и песнями отметят день осен-
него равноденствия и наступление осени. 

СЕРЕБРЯНАЯ СВАДЬБА 
И НЕМЕЦКИЕ ПЕСНИ

Суббота – это день настоящих любителей куль-
туры и развлечений, так как в Вентспилсе пройдёт 
целый ряд интересных мероприятий. В Вентспилсе 
будет гостить группа «Labvēlīgais tips», которая в 
настоящее время начала своё концертное турне 
по всей Латвии, посвящённое серебряной свадь-
бе или 25-летию со момента основания группы. 
Концерт пойдет в театральном доме «Юрас варти» 
и начнётся в 19.00. Билеты еще можно успеть 
приобрести. Как говорят участники группы, в кон-
церте прозвучат самые популярные и любимые 
хиты группы: «Alumīnija cūka», «Čiekurs egles dēls», 
«Naukšēnu disko», «Pīrādziņ, nāc ārā!», «Omnibuss», 
«Frāzes», а также, конечно, произведения из ново-
го альбома группы «Kaste», который увидел свет 
1 апреля. Весёлое и полное юмора развлечение 
гарантировано!

А до этого, в 15.00 в Вентспилсском культур-
ном центре будет звучать немецкий язык. Здесь 
состоится уже ставший традиционным концерт 
Вентспилсского немецкого культурного общества 
«Нас объединяет немецкая песня». Как обычно, 
в концерте примут участие как коллектив самих 
устроителей - «Windau», так и многие гости не толь-
ко из коллективов города и края, но и из Добеле, 
Лиепаи и других мест. В концерте также примет уча-
стие известная певица из Германии Доротея Лоч.

С наступлением осени наступает время и тради-
ционных вентспилсских Дней камерной музыки. В 
понедельник, в рамках фестиваля, концерт пройдёт 
в Парвентской библиотеке, в Дни камерной музы-
ки также выступят выдающиеся мастера камерной 
музыки – преподаватели и магистранты Латвийской 
музыкальной академии имени Язепа Витола: Херта 
Хансен (фортепьяно), Вентис Зилбертс (фортепья-
но – на снимке), Иева Парша (меццо-сопрано), Янис 
Апейнис (баритон) и многие другие. В програм-
ме прозвучат шедевры камерной музыки Франца 
Шуберта, и Петериса Плакидиса. Начало концер-
та в 19.00. 

НОЧНОЙ ЗАПЛЫВ 
В эти выходные ожидается одно особое спортив-

ное событие, в котором сможет принять участие 
каждый желающий. Это будет «Ночной заплыв» 
в Вентспилсском плавательном бассейне, заплыв 
начнётся в 20.00. Цель заплыва – всем вместе про-
плыть 20 километров. Достигнув финиша, каждый 
участник этапа эстафеты получит диплом со своим 
проведённым на дистанции временем, а также 
спортивные подарки от Латвийской федерации пла-
вания. В мероприятии можно принять участие, 
предварительно зарегистрировавшись на домаш-
ней странице www.naktspeldejums.lv, где потенци-
альным участникам нужно выбрать дистанцию и 
желательное время старта. Скорость и мастер-
ство значения не имеют, так как участвовать может 
любой. Участие в мероприятия с 16 лет. 

День Микелиса 
с праздником 
урожая 

В стародавние времена, до 
Курляндского герцогства, 
когда еще не было сегод-
няшней Рыночной пло-
щади, улица Плоста, ско-
рее всего, являлась доро-
гой к городской переправе. 
Поскольку переправа через 
Венту осуществлялась при 
помощи плота (за исключе-
нием пешеходов, которых 
на противоположный берег 
перевозили на лодках), 
этот путь, позднее – улицу 
назвали «Floss Strasse», то 
есть улица Плоста («plosts» 
– в переводе с лат. яз. 
«плот»). Ее местонахожде-
ние видно на карте города 
1853 года. Мы можем вооб-
разить, как на широкий бре-
венчатый плот медленно 
въезжают сани, запряжен-
ные лошадьми, везущие 
дрова, сено, бочки и мешки, 
здесь же – домашний скот, 
который везут на прода-
жу. Немало и легких упря-
жек, карет, а также всадни-
ков на лошадях. И вот вся 
эта тяжелая «штуковина», 
умело направляемая пло-
товщиком, начинает сколь-
зить по реке, чтобы благо-
получно пристать к проти-
воположному берегу… 

Урезанная улица Плоста

К ак нам уже 
известно из пре-
дыдущих попыток 
заглянуть в исто-
рический альбом 

Вентспилса, в 1868 году на 
месте старой переправы был 
открыт мост Плоста, благо-
даря которому как пешехо-
ды, так и транспорт могли 
намного проще перебрать-
ся на левый берег Венты. 
Поскольку новый мост, в сущ-
ности, был огромным пло-
том, соединявшим оба бере-
га реки, название улицы 
осталось неизменным. 

То, как выглядела во вре-
мена своего расцвета ког-
да-то такая важная вент-
спилсская магистраль, 
лучше всего демонстриру-
ют фотоснимки, сделанные 
в конце XIX – начале XX 
века. Улица застроена глав-
ным образом с одной сторо-
ны, там располагались мно-
гие важные для города объ-
екты. На углу улиц Плоста 
и Дарзу в начале XX века 
была построена городская 
реальная школа. Немногим 
ранее (1901 г.) на правой 
стороне улицы Плоста была 
возведена православная 
церковь. При освящении 
храм получил название в 
честь Николая Чудотворца, 
поскольку считается, что 
святой Николай является и 
покровителем моряков. 

На противоположной сто-
роне улицы находилось 
большое трехэтажное зда-
ние, в котором действова-
ла паровая мельница; кроме 
помола муки, там произво-
дились и другие работы, для 
которых требовалась сила 
парового двигателя. Ближе 
к Венте работали несколько 
пилорам, на которых брев-
на, принесенные Вентой, 
превращались в рейки и 
доски. Рядом с этими про-
изводствами располагались 
и жилые дома. Некоторые 
пожилые вентспилчане пом-

нят рассказы своих предков 
о том, какой была жизнь в 
городе на рубеже минув-
ших веков, и эти рассказы 
частенько начинались со 
слов: «Когда мы жили на 
улице Плоста…» или «Когда 
отец работал на мельнице, 
что была на Плоста…» 

На улице Плоста 
построили также круп-
ную Вентспилсскую сило-
вую станцию – так называ-
ли местную электростан-
цию, так как эра электри-
чества началась и в нашем 
городе. Это была термоэ-
лектростанция, где в каче-
стве топлива использовали 
опилки с местных пилорам. 
В вентспилсских газетах 
20–30-х гг. силовая станция 
упоминается очень часто, 
особенно после того, как 
из-за границы туда доста-
вили новое оборудование 
(котлы, установки для сжи-
гания). Вентспилсская сило-
вая станция продолжала 
обеспечивать город током и 
во время Второй Мировой 
войны, а также в послевоен-
ное десятилетие. Поскольку 
потребление электричества 
росло, мощности станции не 
хватало, обеспечение током 
было ограничено. 

Возвращаясь к нача-
лу XX в., напомним, что в 
1902 году мост Плоста был 
перемещен. Многократно 
залатанный мост Плоста до 
1923 года находился в конце 

дамбы Сарканмуйжас, где 
его сменил Понтонный мост. 
Однако улица Плоста сохра-
нила свое прежнее название 
и продолжала жить активной 
жизнью вопреки кризисам и 
трагическим пожарам. 

Сравнивая карту 150-лет-
ней давности с современ-
ным планом города, мы 
видим, что улица Плоста 
стала намного меньше. 
«Урезание» улицы началось 
в 70-е годы прошлого века, 
когда было решено расши-
рить Венту в этом месте, 
обустроив новые причалы. 

Следующий тяжелый удар улице 
Плоста был нанесен в середине 
80-х гг., когда большую часть остав-
шейся улицы и прилегающий к ней 
берег Венты взорвали – во имя того 
же расширения. Взрыв был такой 
силы, что в районе рынка, а также 
улиц Сколас и Пилс его ощутили как 
небольшое землетрясение. 

Сейчас начало улицы Плоста 
украшает широкий современный 
паромный терминал, в который вхо-
дит несколько исторических зданий. 
Однако сама улица стала вполо-
вину короче, и только фотографии 
свидетельствуют о ее былом вели-
чии. 

Начало улицы Плоста, если смотреть со стороны моста.

Фрагмент городской карты 1853 года. Улица Плоста – в середине 
изображения, она соединяет Рыночную площадь и Венту.

Улица Плоста в начале ХХ века. В центре – паровая мельница.
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«То, что государственное должностное лицо 
становится миллионером в результате деятельности 
в обществе – нетипичный и, может быть, даже 
беспрецедентный случай в Латвии».

На всей территории Латвии медленно, но 
верно дорожает обслуживание бытовых отхо-
дов. Где-то этот процесс идет активнее, где-то 
менее заметно. Однако касается он всех – лат-
вийцы будут платить за вывоз и захороне-
ние мусора все больше и больше. Наше изда-
ние выяснило, что в этой связи происходит в 
Вентспилсе. 

Общественную организацию «Ассоциация развития бизнеса», которая последний годо-
вой отчет подала в 2012 году, не найти ни по юридическому адресу, ни где-либо в интерне-
те, невозможно и связаться с ней по телефону, однако ежегодно она выплачивает своему 
шефу Айвару Лембергсу почти 188 тысяч евро. Депутат Сейма Артус Кайминьш обратил-
ся к правоохранительным органам с просьбой проверить деятельность Лембергса в этом 
обществе, и, согласно неофициальной информации, на этот раз упомянутому обществу 
избежать проверки не удастся. 

Возможно, «Ассоциацию развития 
бизнеса» все же проверят

С просьбой проверить деятель-
ность Айвара Лембергса в 
обществе «Ассоциация раз-
вития бизнеса» («АРБ») Артус 
Кайминьш обратился еще в 

конце августа. Депутат указывает, что в этом 
обществе Лембергс в качестве зарплаты в 
2016 году получил 187 819 евро, и из декла-
рации должностного лица Лембергса следу-
ет, что он в течение 16 лет в виде заработной 
платы от общества получил около 2,7 милли-
она евро. 

«То, что государственное должностное 
лицо становится миллионером в результате 
деятельности в обществе – нетипичный и, 
может быть, даже беспрецедентный случай 
в Латвии. Эта ситуация порождает серьез-
ные сомнения в законности длительно осу-
ществляемой деятельности и ее истинной 
цели», – сказано в заявлении Кайминьша. 
Посмотрим, как за сравнительно короткое 
время и достаточно безболезненно под кры-
лом у общественной организации возможно 
заработать миллионы. 

В значительной мере ответ на этот вопрос 
можно найти в книге «Как украсть милли-
ард», в которой обобщаются показания сви-
детелей по уголовному делу Лембергса. 
Геннадий Шевцов, который в 1998 году рабо-
тал в «Ventspils nafta» («VN»), дал показа-

ния, что «Ассоциация развития бизнеса» 
в свое время была создана, чтобы форма-
лизовать отношения и процесс принятия 
решений между компаниями, которые рабо-
тали с АО «Ventspils nafta». До этого нефор-
мальные встречи проходили в помещении 
Вентспилсской думы, а о месте и времени 
информировала секретарь думы. 

Для чего еще такая компания была нужна? 
Вот фрагмент показаний Г. Шевцова: «У 
компаний-посредников оставалась разница 
между оплаченной клиентом услугой и сум-
мой, которую платил предприятию «Ventspils 
nafta» тот, кто предоставлял услугу. (..) 
Потом компании-посредники приватизируют 
«Ventspils naftа» и получают средства, кото-
рые со стороны акционеров «VN» считают-
ся незаконными, поэтому и возникла мысль, 
что нужна «АРБ» – одна компания, которая 
могла бы одна координировать всю посред-
ническую работу и осуществлять ее». 

Ответ на вопрос, откуда брались более 
чем достойные суммы, выплачиваемые каж-
дый год Лембергсу, находим, прочитав пока-
зания Олафа Беркиса: «Все присутствовав-
шие, за исключением А. Лембергса, были 
должностными лицами на тех или иных 
предприятиях, связанных с «Ventspils naftа». 
Должности были хорошо оплачиваемыми, 
с хорошими зарплатами. У А. Лембергса 
вызвало неприязнь то, что мы получаем 
большую, легальную зарплату, а он нет. Во 
время встреч А. Лембергс бросал фразы, 
что мы получаем большую зарплату, в отли-
чие от него, который получает только зар-
плату руководителя самоуправления. Тогда 
в какой-то момент возникла идея о созда-
нии общественной организации, которую все 
поддержали». 

Еще в 2006 году в публичном простран-
стве появилась информация, что «АРБ» не 
только выплатило щедрую зарплату пред-
седателю организации Айвару Лембергсу, 
но и с Лембергсом во главе принимала 
решения о деятельности и развитии АО 
«Ventspils nafta» и связанных с ним предпри-
ятий. Подтверждая, что эти решения были 
обязательными для компаний «VN», бывший 
соучредитель «АРБ» Олафс Беркис не скры-
вал, что в консультативном совете фактиче-

ски происходило реальное управление хол-
дингом «VN». Это подтвердил и предприни-
матель Игорь Скок. 

В 2004 году четыре соучредителя «АРБ»: 
Олафс Беркис, Игорь Скок, Олег Степанов 
и Геннадий Шевцов – вышли из ассоциации. 
Более того, они откровенно признали, что 
часть прибыли, которую получают предпри-
ятия, связанные с «VN», через «АРБ» пере-
числяется на личный счет Лембергса в обход 
интересов тысяч мелких акционеров. 

Сейчас депутат А. Кайминьш в своем 
заявлении в правоохранительные инсти-
туции указывает – доступная информация 
позволяет допустить, что истинной целью 
общества «Ассоциации развития бизнеса» 
является обеспечить постоянный, большо-
го объема доход А. Лембергсу в то время, 
когда суд арестовал часть принадлежащих 
ему активов. 

В то же время в здании, которое располага-
ется в Вентспилсе, на ул. Ужавас, 8, где офи-
циально находится «Ассоциация развития 
бизнеса», об этом обществе никто не слы-
шал, и владелец здания никогда не заклю-
чал с ним договора об аренде. За послед-
ние четыре года «АРБ» также не подавала 
годовых отчетов, последний датируется 2012 
годом. В 2013 году «АРБ» была исключена из 
регистра плательщиков НДС, тем не менее, в 
том же году Лембергс получил от этой органи-
зации 33 тысячи латов (47 тысяч евро), в 2014 
году – 84 тысячи евро, в 2015 году – уже 188 
тысяч евро, в прошлом году – тоже 188 тысяч 
евро. В свою очередь, сам Лембергс не жела-
ет раскрывать имена тех, кто жертвует обще-
ству деньги, поскольку, дескать, сами жертво-
ватели не желают этого. 

Золотой 
мусор

БЛАГИМИ НАМЕРЕНИЯМИ
Основным условием для установки тарифов на услуги опе-

ратора является наличие конкуренции в данном секторе. И 
вот тут-то и заключается одна из основных проблем. Бизнес 
по обслуживанию мусора крайне закрытый. Люди будут про-
изводить отходы всегда, и муниципальные власти всегда 
на уборку этих отходов будут находить средства. В Италии, 
например, этот бизнес монополизировала мафия и никого 
туда не пускает. Но речь не о том. Мы это просто рассказа-
ли для полноты картины. Дорожать обслуживание отходов 
будет совсем по другой причине.

Изменения в тарифе на обслуживание бытовых отходов 
связаны с повышением налога на природные ресурсы во 
всей стране и решением местного самоуправления о влия-
нии этого налога на тариф. Увеличение НПР является поли-
тикой Латвии и Евросоюза. Политика эта направлена на обе-
спечение эффективного использования природных ресурсов, 
ограничение загрязнения окружающей среды, поддержку 
устойчивого развития народного хозяйства, а также финан-
совое обеспечение мер по охране окружающей среды. Как 
следствие изменения в налоге являются обязательными для 

всех местных самоуправлений, включая Вентспилс. В бли-
жайшие несколько лет увеличение НПР планируется ежегод-
но вплоть до 2020 года. С января текущего года налог увели-
чился с 12 евро до 25 евро за тонну, но планируется, что в 
2020 году налог составит 50 евро за тонну. 

ЧТО БУДЕТ ПРОИСХОДИТЬ У НАС
 В этой связи появляется вопрос – сколько будут платить 

жители Вентспилса за обслуживание тонны. На него ответи-
ли в муниципальном ООО «Вентспилсский комбинат благо-
устройства» («ВКБ»). Именно это предприятие занимается 
управлением бытовыми отходами в Вентспилсе. И справед-
ливости ради отметим, что до недавнего времени компания 
отлично справлялась с «тарифными» проблемами.

В Вентспилсе долгое время сохранялся один из самых 
низких и стабильных в Латвии тарифов на захоронение 
бытовых отходов. Но, как уже было сказано выше, налог на 
природные ресурсы в нынешнем году резко вырос. К слову, 
всего пять лет назад ставка НПР равнялась лишь 9,96 евро 
за тонну. Это на 15 евро меньше, чем сейчас.

Исходя из этого РОУ в августе текущего года постановил 
скорректировать стоимость услуг по захоронению отходов на 
полигоне Пентули в связи с изменениями НПР. Таким обра-
зом общий платеж за данную опцию с октября нынешнего 
года увеличится на 36%. Сейчас тариф за одну тонну состав-
ляет 31,38 евро, а со второго месяца осени он станет рав-
няться 42,64 евро, причем это без обязательного НДС.  

Причем это не последнее повышение. Скорее всего будет 
пересмотрена и плата за управление бытовыми отходами, 
поскольку уже в 2018 году НПР вырастет по плану нашего 
правительства до 35 евро за тонну. 

НУЖНА ЛИ ПЕРЕРАБОТКА 
Есть еще один фактор, который вызывает опасение за то, 

что обработка и обслуживание мусора в Вентспилсе будет 
дорожать быстрее, чем в других районах страны. В августе 
нынешнего года стало известно, что в городе на Венте будет 
реализован масштабный проект по строительству новой 
котельной, работающей на топливе, полученном от перера-
ботки отходов. Ничего подобного в Латвии пока не возведе-
но. Подобные проекты реализуются в Старом Свете и скоро 
появятся у наших южных и северных соседей. 

«ВКБ» и муниципальное предприятие «Вентспилс силтумс» 
уже подали соответствующую заявку в Государственное бюро 
по надзору за окружающей средой. Сейчас изучается влия-
ние проекта на природу и окружающую среду. Затем, соглас-
но закону, состоится общественное обсуждение замысла. 
Общая стоимость проекта 15 млн. евро. Реализуется он при 
финансовой поддержке фондов Евросоюза. Специалисты 
говорят, что возведение новой котельной не отразится на 
коммунальных платежах. Однако верится в это с трудом. 
Любые дополнительные издержки государства и властей 
ложатся на плечи простых людей. 

ЗАКРЫТЫЙ БИЗНЕС
Для начала поясним. Тариф на обслуживание бытовых 

отходов формируется исходя из суммы трех критериев: налог 
на природные ресурсы (НПР), цена за захоронение бытовых 
отходов на полигоне (она утверждается РОУ — Регулятором 
общественных услуг) и стоимость услуг оператора бытовых 
отходов. 

Единым для всех здесь является только НПР, и начисляет-
ся он на тонну мусора. Стоимость захоронения устанавлива-
ют полигоны после того, как их тарифы одобрит РОУ. Менять 
эти тарифы полигоны могут в любой момент, только нужны 
четкая аргументация и обоснование, в противном случае, 
РОУ запретит это делать. С услугами оператора (в каждом 
регионе есть компания, которая обслуживает бытовые отхо-
ды населения) так. Их цена устанавливается исходя из цело-
го ряда критериев и расходов оператора на оказание услуг: 
это аренда, покупка и эксплуатация мусорной машины, кон-
тейнеров, их амортизация, затраты на рабочую силу и т.д. 

В Вентспилсе долгое время сохранялся 
один из самых низких и стабильных 
в Латвии тарифов на захоронение 
бытовых отходов. Но, как уже было 
сказано выше, налог на природные 
ресурсы в нынешнем году резко вырос.
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Вентспилсский хоккейный клуб «VENTA- 2002» летом отдохнул совсем немного, своевременно начав подготовку к новому сезону. В конце 
лета парни и тренеры в поте лица работали, чтобы к сентябрю быть максимально подготовленными к началу нового сезона. В сентя-
бре прошли первые игры в квалификации розыгрыша Кубка Латвии, в которых удалось преодолеть групповой турнир и попасть в чет-
вертьфинал. В эти выходные хоккеисты ХК «VENTA-2002» с домашней игры начнут борьбу за сохранение титула чемпионов Латвийской 
первой лиги, который они завоевали во время захватывающего завершения прошлого сезона. Приходи и поддержи наших хоккеистов, 
для них важен каждый фанат! Болельщиков никогда не бывает слишком много! 

В латвийских средствах массовой информации уже цитировались прозвучавшие в середине 
месяца высказывания президента Европейской комиссии (ЕК) Жана Клода Юнкерса о том, что 
в европейских странах реализуются продовольственные товары одних и тех же брендов, в 
идентичной упаковке, но различного качества. Несмотря на то что руководитель ЕК был доста-
точно дипломатичен в своей речи и не упомянул названия европейских стран, в которых про-
даются товары более низкого качества, в Латвии, кажется, ни для кого не секрет, что качество 
товара, продаваемого в странах так называемой Старой Европы, отличается от качества про-
дукции, которую можно приобрести в Восточной и Центральной Европе. 

Приходи и поддержи! ХК «VENTA-2002» начинает 
борьбу за сохранение титула чемпионов Латвии

МЫ В ЧЕТВЕРТЬФИНАЛЕ КУБКА 
Пока команды высшей лиги продолжали 

готовиться к новому сезону, команды первой 
лиги чемпионата Латвии провели квалифика-
ционные турниры розыгрыша кубка Латвии. 
Вентспилсский хоккейный клуб «VENTA-
2002» в результате жеребьевки оказался 
в группе A вместе с командами Марупе, 
«Liepājas SSS» и ХШ «Rīga-2001». Чтобы 
попасть в следующий квалификационный 
тур, в своей группе нужно было выиграть 
первое или второе место. Было нелегко, 
однако вентспилчанам удалось не только 
попасть в следующий тур, но и преодолеть 
его, обеспечив себе путевку в четвертьфи-
нал розыгрыша кубка. 

Продолжая начатую победную серию, в 
первой игре розыгрыша кубка вентспилчане 
у себя дома в серии послематчевых бросков 

со счетом 5:4 одержали победу над коман-
дой «Liepājas SSS». Автором первой шайбы 
в новом сезоне стал Оскарс Гругулис, а 
главным героем матча – защитник Микелис 
Павелсонс, который за всю игру забил две 
шайбы, одна из которых стала победной в 
серии послематчевых бросков. 

После этого вышло основательное пора-
жение, поскольку ХК «VENTA-2002» на своем 
поле со счетом 2:6 капитулировал перед хок-
кеистами ХШ «Rīga-2001». Вентспилчане как 
следует пощекотали нервы своим болельщи-
кам и в последней игре, в гостях обыграв хок-
кеистов из Марупе в дополнительное время 
– 3:2. Ситуация в таблице сложилась очень 
напряженная. В своей группе вентспилчане 
провели игры быстрее, чем конкуренты, и с 
четырьмя очками заняли первую позицию. 
Однако это не гарантировало вентспилсско-

му клубу попадания в финальный турнир 
розыгрыша Кубка Латвии, так как по четыре 
очка было и у «Liepājas SSS», и у команды 
из Марупе, а за ними с тремя очками следо-
вала ХШ «Rīga-2001». Теоретически лиепай-
чане и рижане могли обойти вентспилчан и 
оставить их без путевки в четвертьфинал… 

Тем не менее, все закончилось хорошо 
– рижане одержали убедительную победу 
над лиепайчанами (8:1) и обеспечили вент-
спилсским хоккеистам второе место в груп-
пе. В игре на вылет за путевку в четверть-
финал соперником выступила сильнейшая 
команда второй группы «LIDO», над которой 
вентспилчане в прошлые выходные одержа-
ли победу со счетом 6:4. «Хет-триком» отме-
тился один из лидеров – Янис Голубовичс, а 
Эдгарс Цгоевс набрал 1+3 очка. 

В четвертьфинале розыгрыша Кубка 

Латвии соперником ХК «VENTA-2002» 
будут обладатели серебряной медали в 
Латвийском чемпионате высшей лиги про-
шлого сезона – «MOGO». Полуфиналы и 
финалы состоятся в декабре. 

НАЧИНАЕМ БОРЬБУ ЗА 
СОХРАНЕНИЕ ТИТУЛА! 

Уже в воскресенье, 1 октября, пройдут 
первые игры турнира Латвийского чемпио-
ната первой лиги. Нынешние чемпионы – ХК 
«VENTA-2002» в первой игре на своем поле 
встретятся с уже хорошо известными в этом 
сезоне хоккеистами «Liepājas SSS».  Игра 
пройдет в Ледовом холле олимпийского цен-
тра «Вентспилс». Начало в 14:30. Приходи и 
поддержи! Вход свободный! 

В этом году в чемпионате первой лиги 
примут участие девять команд. За титул 
чемпиона с вентспилчанами будут бороть-
ся уже упомянутая команда «Liepājas SSS», 
валмиерский ХК/BSS/ViA, ХК «Земгале»/
JLSS, Марупе, «Пардаугава»/ «Юрмала», 
«Даугавпилс»/ «LDz Cargo», «Lido» и ХШ 
«Rīga-2001». 

Гуна Апсе

Проверят соответствие качества товаров 
в Латвии и странах Старой Европы

Л атвийская Продовольственно-ветеринарная 
служба (ПВС) проверит соответствие качества 
продаваемых в стране сладостей, молочных про-
дуктов и, возможно, кофе аналогам в Западной 
Европе, а министр земледелия Янис Дуклавс 

обещает: если будет доказано несоответствие качества про-
дукции, то он выступит с предложением внести изменения в 
законодательство ЕС. У жителей Латвии, в том числе и вент-
спилчан, такая внезапная активность министра и ПВС вызы-
вает улыбку. 

Валда Мадалиня – жительница Вентспилса, которая зани-
мается мелким предпринимательством и вместе с мужем 
доставляет своим клиентам из Германии и Австрии различ-
ные бытовые товары, одежду и отдельные продукты. Об 
инициативе Дуклавса она высказывается с улыбкой: «Можно 
подумать, что министр с луны свалился. В конце концов, в 
наше время в поездке в Германию, Данию или Францию нет 
ничего эксклюзивного, и в Западной Европе побывали если 
не все, то каждый второй точно, – говорит Валда. – И каж-
дый «там» пил кофе, покупал в магазине обычный и хоро-
шо известный газированный лимонад, какое-нибудь другое 
лакомство известных брендов или, уже в более редких слу-
чаях, зубную пасту или стиральный порошок. И различия не 
нужно доказывать ни в какой лаборатории – они ощутимы и 
зачастую видны невооруженным глазом». 

«Малый бизнес» вентспилчанки заключается в выполне-
нии заказов для своего круга клиентов, которые составля-
ют список необходимых вещей или продуктов, а Валда и ее 
муж на микроавтобусе привозят нужное из супермаркетов 
Германии и Австрии. «Иногда это не только более вкусная 
продукция, например, кофе или тот же лимонад, но и более 
дешевая», – рассказывает Валда. Например, один тюбик 
зубной пасты известного у нас бренда в Латвии стоит 4 евро, 
со значительной скидкой ее можно приобрести за 3 евро, а 
в Германии в любом обычном супермаркете вы купите два 
тюбика за те же 3 евро. И, по словам Валды, ее качество 
несравнимо лучше. 

В Германии продукты для своей семьи покупает и семья 
Степановых из Парвенты. Глава семьи Виталий по делам 
часто бывает в Германии, где он и делает покупки по спи-
ску, который составляет жена: «Майя – очень хозяйственная. 
Она всегда знает, что и почему необходимо семье, – с улыб-
кой говорит Виталий о составлении традиционного списка. 
– В сущности, такое качество продаваемой у нас продукции 
– откровенное неуважение к нам, литовцам, эстонцам, румы-
нам, болгарам, чехам и словакам». Виталий также заме-
тил большие различия во вкусовых качествах продуктов: 

«Говорят, что «Макдональдс» и в Африке «Макдональдс». 
Хотелось бы то же самое сказать и о многих других извест-
ных во всем мире брендах, но, к сожалению, это было бы 
неправдой». Чтобы побаловать семью, Виталий привозит 
домой всем известные газированные напитки, различные 
популярные сладости, другие лакомства и даже продукты 
ежедневного потребления: «Конечно, я не химик и вряд ли 
скажу, какие купленные в Германии продукты и почему отли-
чаются на вкус, но различия ощущаются сразу». 

Как Виталий, так и Валда подтверждают, что самая боль-
шая разница в качестве и цене существует между самыми 
обычными зубной пастой, стиральным порошком, сладостя-
ми, напитками, то же касается отдельных брендов, произво-
дящих продукты питания… Но Виталий упоминает еще и об 
одежде: «То, что повседневная одежда в Германии, Англии 
и Италии зачастую стоит значительно дешевле, многим 
известно, но я заметил, что одежда известных у нас фирм 
имеет свойство отличаться не только по цене, но и по каче-
ству. Одна и та же модель или идентичный аксессуар в Риге 
и Кельне будут значительно различаться именно по каче-
ству, – говорит Виталий. И с улыбкой добавляет: – У меня 
дома растут две дочери-подростка, кому как не им знать об 
этой проблеме». 

По словам руководителя отдела надзора, за распростра-
нением продуктов ПВС Татьяны Марченковой, выборочная 
проверка сладостей, молочных продуктов и, возможно, кофе 
может быть завершена в течение месяца, если за это время 
ее успеет осуществить научный институт «BIOR». Для каждо-
го товара будут установлены показатели, по которым прове-
дут проверку, после получения результатов ПВС сравнит их с 
маркировкой продукта. Правда, не совсем понятно, что имен-
но изменить в законодательстве ЕС хочет предложить наш 
министр земледелия, если уже сейчас законы ЕC предпола-
гают, что показатели и стандарты качества во всех странах 
– участницах Европейского Союза должны быть одинаковы. 

«Безусловно, это касается только идентичных, абсолютно 
одинаковых продуктов», – поясняет вентспилчанин, юрист, 
консультант по проектам ЕС Маркус Рейникс, добавляя, что 
он хотел бы видеть хоть одного человека, который скрупу-
лезно сравнивал информацию на этикетке какого-нибудь 
купленного в Германии продукта с информацией, указанной 
на товаре того же бренда и с тем же названием в Латвии: 
«Здесь нужно понимать, что какая-нибудь условная «кола» 
может быть внешне и дизайном этикетки абсолютно идентич-
на, однако на другой стороне микроскопическими буковками 
указанный «состав» может несущественно различаться – как 
по составляющим вообще, так и по их количеству в продук-

те. И тогда чисто юридически нет оснований упрекать произ-
водителя, тем более, с точки зрения закона. Да, можно гово-
рить о неэтичной бизнес-практике, о некотором введении в 
заблуждение покупателя. Но – только с моральной точки зре-
ния, никак не с точки зрения закона, – говорит юрист. – А в 
большом бизнесе, как известно, словам «этика» и «мораль» 
нет места. Все решает прибыль». 

Как бы то ни было, то, что к давно известной в Латвии 
проблеме обратились представители ЕК и, следуя «указани-
ям» брюссельских боссов, активизировались и латвийские 
службы, и учреждения, все же можно оценивать позитив-
но… Может быть, и у нас когда-нибудь будет возможность 
покупать товары повседневного потребления европейского 
качества. 

Рита Краста
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Грузооборот – более 100 млн тонн 
В портах Балтийских стран за восемь 

месяцев этого года объем переваленных 
грузов превысил 100 млн тонн, что на 4,2% 
больше, чем за аналогичный период про-
шлого года. Больше всего – 42,9% грузов 
– перевалено в латвийских портах. Среди 
портов по-прежнему лидирует Клайпедский, 
где в этом году было перевалено 27,697 млн 
тонн (+4,8%), затем следует Рижский порт 
– 22,711 млн тонн (-4,9%) и Вентспилсский 
порт – 15,064 млн т (+17,2%). За восемь 
месяцев прошлого года общий оборот пор-
тов Балтийских стран составил 85,054 млн 
тонн, объем сократился на 5,1% по сравне-
нию с 2014 годом.

Уровень безработицы вырос на 0,1%
В последнюю неделю сентября в 

Государственном агентстве занятости в 
Вентспилсе было зарегистрировано 875 
безработных. Уровень безработицы в рас-
чете на число жителей трудоспособного воз-
раста составляет 4,1% (по прежней методи-
ке расчета – 5,2%), что на 0,1% больше. 
Доступно 139 вакансий. Больше всего необ-
ходимо специалистов по обработке рыбы 
(45), техников-бетонщиков (24), монтажни-
ков строительных металлоконструкций (10).

«VNT» устроит общественное 
обсуждение

ООО ««Ventspils nafta» terminals» пла-
нирует существенные изменения в своей 
деятельности в связи с присоединением 
добавок бензина и дизельного топлива к 
продуктам во время перевалки на танке-
рах. В соответствии с существующими пра-
вилами предприятие должно организовать 
собрание для общественного обсужде-
ния. Жители Вентспилса приглашаются на 
встречу 5 октября в 17:00 в Парвентскую 
библиотеку. 

Подготовка горячей воды станет 
дороже 

С началом отопительного сезона изме-
нится объем тепловой энергии, необходи-
мый для подготовки горячей воды. С 1 октя-
бря этого года до 30 апреля 2018 года цена 
за подготовку одного кубометра горячей 
воды составит 3,18 евро (без НДС), инфор-
мирует «Ventspils siltums». Прежняя цена 
составляла 2,58 евро (без НДС). 

Проинформируют об осенних 
работах в городе

2 октября в 17:00 Коммунальное управ-
ление организует информационный день, 
чтобы проинформировать вентспилчан о 
планируемых осенних работах в городе. 
Жителям расскажут о бесплатном сборе 
листьев, уходе за канавами на прилегаю-
щих территориях, чтобы избежать затопле-
ния во время ливней, о подготовке город-
ских цветочных фигур и фонтанов к зиме. 
Встреча пройдет в зале Коммунального 
управления на ул. Ужавас, 8. 

Закончили перестройку тротуара
На этой неделе полностью заверше-

ны длившиеся два месяца работы по пере-
стройке пешеходного тротуара в направлении 
улицы Кулдигас от улицы Райня до здания 
на ул. Кулдигас, 25А. На этом участке было 
построено четыре пандуса, чтобы обеспечить 
доступность среды и приспособить тротуар к 
нуждам родителей с колясками. Общая стои-
мость работ составила 124 000 евро. 

Избили до полусмерти
В минувшие выходные в Парвенте, на 

улице Салдус, около 5:30 несколько неуста-
новленных личностей сильно избили муж-
чину 1992 г. р., нанеся ему тяжелые теле-
сные повреждения. Нападавшие отобрали 
у мужчины кошелек. Пострадавший достав-
лен в больницу. По данному факту начат 
уголовный процесс.

В ВЕНТСПИЛСЕ

В Латвии постепенно начинается отопи-
тельный сезон. Главный вопрос – прои-
зойдет ли очередное удорожание теплоэ-
нергии? Как можно сэкономить? И вообще, 
чего ждать жителям Вентспилса от муници-
пальных властей в нынешнем «отопитель-
ном» году? 

Чего ждать от отопительного сезона?

В мае нынешнего года завершился 
предыдущий отопительный сезон, 
который был в Латвии по мне-
нию специалистов самым длин-
ным за последнее десятилетие. 

Британские ученые заявили, что приближа-
ющаяся зима для европейцев станет самой 
холодной за последние сто лет. Нас ждет рез-
кое и затяжное похолодание, которое, по про-
гнозам, начнется уже в ноябре. 

Именно от погоды зависит длительность 
отопительного сезона. Как рассказал Талис 
Завьяловс, инженер-строитель, специа-
лист по установке теплотехники, соглас-
но Латвийским строительным нормативам 
(LBN) в зависимости от климатических усло-
вий в Латвии отопительный сезон может 
длиться до 200 суток. Специалист добавил, 
что длительность отопительного сезона — 
это важный показатель для централизован-
ных систем еще и потому, что помимо непо-
средственных расходов на энергоносители 
и эксплуатацию, необходимо еще и про-
водить работы по обслуживанию, ремон-
ту и консервации сетей и оборудования 
в теплое время года. Силами компании 
Ventspils siltums (VS) прошедшим летом 
профилактические проводились работы, и 
по сообщениям предприятия, они проведе-
ны в полном объеме. То есть к отопительно-
му сезону город готов.

ЦЕНА ВОПРОСА
Во сколько будет обходиться обогрев 

жилья? По информации VS, в нынешнем 

году тариф на поставку теплоэнергии для 
всех пользователей централизованного 
теплоснабжения составляет 54,9 евро/МВт-
ч. Как сообщили нам в Комиссии по регу-
лированию общественных услуг, это на 5-8 
евроцентов меньше, чем в прошлом году. 
Для сравнения, это немного меньше, чем в 
Екабпилсе (56,2 евро/МВт-ч) и много боль-
ше, чем в Риге (44,39 евро/МВт-ч). В то 
же время обогрев кубометра воды, которая 
является основным теплоносителей в мно-
гоквартирных домах, с октября следующего 
года будет равняться 3,18 евро (без НДС).  

ГАЗ ДОРОЖАЕТ
Пока стоимость теплоэнергии в 

Вентспилсе держится на уровне прошлых 
лет. Однако не стоит думать, что она оста-
нется такой всегда. В Латвии состоялась 
либерализация газового рынка. Он открыл-

ся для новых поставщиков голубого топлива. 
По логике вещей возрастающая конкуренция 
на нашем газовом рынке должна была спро-
воцировать снижение стоимости голубого 
топлива и как следствие цены на отопление. 
Но у нас все происходит по-другому.

Как рассказал Вилнис Дукште, эксперт 
по энергетике, по условиям либерализации 
газового рынка Латвии, компания Latvijas 
gāze (LG) была разделена на несколько 
предприятий. «Дробление естественных 
монополистов, которым является LG, никог-
да не приводило к удешевлению продукции 
для населения. Наоборот, удлинялась цепоч-
ка, по которой продукт поставлялся окон-
чательному потребителю. А это неминуемо 
приводит к росту цен. И латвийцы, включая 
жителей Вентспилса, ощутят это на себе 
еще в нынешнем году», – заключил специ-
алист. 

Прошло всего неполных шесть месяцев с того момента, как на должность руководите-
ля Вентспилсского городского управления образования заступила Эгита Удодова. И вот 
опять Вентспилсская дума объявила конкурс на должность руководителя управления, а 
в пятницу этот вопрос обсуждался на заседании думы самоуправления. 

В последние месяцы среди предприятий, занимающихся розничной торговлей топли-
вом, заметна острая конкурентная борьба за клиентов в отдельных латвийских городах. 
Особенно ярко эта тенденция обозначилась именно в Риге и Вентспилсе. И это очень 
заметно по ценам на топливо. То они одинаково высоки, как в среднем в Латвии, дости-
гая психологического рубежа в один евро, то несколько дней подряд значительно ниже. 
Почему возникают такие колебания и, что особенно важно, почему наблюдаются такие 
большие различия в цене? 

Полгода – и Вентспилсская дума вновь ищет 
руководителя Управления образования

В ентспилсская городская дума 
утвердила Э. Удодову в должности 
на заседании, состоявшемся 31 
марта этого года. Летом прошло-
го года свою должность оставил 

долголетний руководитель управления Алдис 
Славинскис, однако самоуправление долго не 
могло найти на это место новую кандидатуру. 
Конкурс был объявлен дважды. Оба раза заяв-
ки подали много претендентов, однако боль-

шинство из них не были жителями Вентспилса 
и, по оценке самоуправления, не могли зани-
мать эту ответственную должность. Пока 
должность не была предложена Э. Удодовой, 
которая в то время работала в Вентспилсской 
высшей школе. 

И все же не прошло и полугода, как перед 
местной властью снова проблема – нужно 
искать нового руководителя Управления 
образования. Ответ отдела по персоналу 

Вентспилсской городской думы относитель-
но смены руководителя управления весь-
ма формальный: «Учитывая, что руководи-
тель Управления образования Вентспилсской 
городской думы отказалась выполнять обя-
занности по собственному желанию, а также 
с целью обеспечить руководство учрежде-
нием и в соответствии с требованиями нор-
мативных актов посредством средств мас-
совой информации был объявлен открытый 
конкурс на должность руководителя учрежде-
ния Вентспилсского городского самоуправле-
ния – Управления образования Вентспилсской 
городской думы». Неофициальная информа-
ция свидетельствует об обратном. 

Борьба за каждого клиента, или Почему в 
Вентспилсе бывают такие низкие цены на топливо

В конце августа и в начале сентя-
бря в Вентспилсе по сравнению 
с другими городами разница в 
цене на топливо была особен-
но заметна – порою даже на 10 

(!) центов ниже, чем в других местах Латвии 
и даже ближайших городах в регионе. Это 
подтверждают и сами торговцы топливом. 
К тому же, такая разница в цене – боль-
шая или меньшая – сохранилась и в конце 
месяца. Например, в конце недели на трех 
различных заправочных станциях, которые 
находятся рядом друг с другом, возле круга 
на мост через Венту, дизельное топливо сто-
ило от 0,945 до 0,965 евро за литр, тогда как 
вне города, в Клайпеде или Лиепае, цена 

была более одного евро. Это, как указыва-
ет Янис Риекстиньш, председатель правле-
ния одного из крупнейших в Латвии рознич-
ных торговцев топливом АО «Virši-A», пол-
ностью иллюстрирует общую картину. Вот 
как ситуацию комментирует Я. Риекстиньш: 
«Такое падение цен объясняется не сниже-
нием закупочных цен на топливо, не колеба-
ниями валютного курса или изменениями на 
мировых биржах, а локальной конкурентной 
борьбой за клиентов». Он прогнозирует, что 
в какой-то момент эта борьба стихнет, пото-
му что «торговцы длительное время не могут 
работать ниже себестоимости». 

Правда, вскоре ожидаются существенные 
изменения в топливной отрасли Латвии, и 

они будут тесно связаны с новой налоговой 
реформой, в результате которой, помимо 
всего прочего, предполагается увеличить 
акцизный налог на все виды топлива, чем, 
в свою очередь, в своей отрасли обеспоко-
ены транзитные предприятия, работающие 
в Вентспилсском порту и представляющее 
их общество «Балтийская ассоциация – 
транспорт и логистика». Торговцы топливом 
выражают понимание в связи с решением 
правительства возместить нехватку нало-
говых сборов при помощи повышения дру-
гих пошлин, однако в этом случае они усма-
тривают и определенные риски, а именно: 
не только цена на топливо увеличится на 
4–5 центов за литр, одновременно Латвия 
станет менее конкурентоспособной среди 
соседних государств, на что указывают и 
экономисты. Также приобретенные в этом 
году эстонские клиенты, которые покупа-
ют в Латвии топливо по более низкой цене, 
будут потеряны. Все это заметно повлияет 
на кошельки налогоплательщиков.  

Ventspilnieks.lv
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 АЛЛЕЯ ИЗ ПРОШЛОГО В БУДУЩЕЕ
Аллея состоит из тридцати четырех камней, которые были 

найдены здесь же, в Гарзде, и на каждом из них Ленардс 
высек имя одного из представителей рода и знак латыш-
ской мифологии – аусеклитис, юмис, угунскрустс или другой, 
они не повторяются. Даты жизни внизу не указаны, чтобы не 
было ассоциаций с захоронениями и потому, что камни уста-
новлены и в честь ныне здравствующих людей, зарезерви-
ровано около десяти камней – для новорожденных, которые 

Янис строит  
для семьи 
«живой» дом
Янис Алитис, который работает 
автослесарем в фирме «Volvo Truck 
Latvija», теперь вентспилчанин. Он 
родился шестым, младшим ребенком 
в семье в поселке Гарзде Пилтенской 
волости, в доме «Дамбкални» – там, где 
до него появлялись на свет и жили пять 
поколений представителей большого 
рода Алитисов. Часть из них позднее 
перебрались в соседние поселки, кто-то 
нашел работу и кров в Вентспилсе, но 
все еще чувствует эмоциональную связь 
с Гарзде и «Дамбкални». Нынешний 
хозяин дома, отец трех дочерей и троих 
сыновей Ленардс Алитис называет это 
энергетической принадлежностью, 
которую много лет назад он постарался 
визуализировать, создав родовую 
аллею из серых необработанных 
камней, молодых лип и дубов. Она 
соединяет это крестьянское подворье с 
принадлежащим семье лесом. А может 
быть, с вечностью… 

в ближайшее время пополнят род Алитисов. Рядом с камня-
ми посажены найденные в лесу Дамбкални молодые липки 
и дубки, чтобы родне было радостно и интересно наблюдать 
за тем, как они растут. Ленардс убежден, что аллея, создан-
ная с любовью и уважением к ушедшим, живущим и после-
дующим поколениям Алитисов, долгие годы будет заряжать 
положительной энергией как представителей рода, так и их 
близких, и послужит своеобразным призывом держаться 
ближе к родной земле. Ведь корни глубоки – имя лесника 
Юкума Алитиса в церковных книгах упоминается в 1840 году, 
но вполне вероятно, что его предки, о которых теперь невоз-
можно что-либо узнать, жили здесь же. 

 МЛАДШИЕ – САМЫЕ «СТАРАТЕЛЬНЫЕ»
 Следуя законам природы и существующим у людей тра-

дициям, родное гнездо постепенно покинули почти все дети 
Ленарда и Алды Алитисов, кроме старшего сына Кристса, 
который готовится стать следующим хозяином «Дамбкални». 
Дочь Айва – медик, она с семьей, в которой растут четверо 
детей, живет неподалеку, в усадьбе Гарздес. Санда получи-
ла два высших образования в педагогике, работает в дет-
ском саду в Вентспилсе, она мама двоих детишек и свой 
дом строит рядом с «Дамбкални». Дом младшей дочери 
Иевы находится в Таргале, рядом с Гарзде. Иева оказалась 
самой «старательной», одарив своих родителей шестью 
внуками – тремя мальчиками и тремя девочками. Сыновья 
Ленарда Кристс и Эдуардс официально семьи еще не созда-
ли, и тут самым «старательным» стал младший брат Янис. 
Двадцатипятилетний мужчина вместе с женой Лаурой воспи-
тывают дочь Марту и начали строить для своей семьи нео-
бычное гнездышко. Это будет дом, какого нет в ближайших 
окрестностях, да и в Латвии такие – большая редкость. Он 
не отличается роскошью, впечатляющими размерами или 
экзотическим видом. Он просто будет «живым». И распола-
гаться он будет в Джильги, примерно в четырех километрах 
от Гарзде, в том месте, где в свое время жила семья матери. 
Янис получил эту землю в качестве подарка. 

 ИГРЫ «ЛЕТАЮЩИХ» ГЕНОВ
Прежде чем рассказывать о начатом Янисом строитель-

стве, заглянем в его детство и юношеские годы. «Быть млад-
шим в семье плохо, если тебя унижают и командуют тобой. 
В «Дамбкални» такое было не принято, поэтому я насла-
ждался своим преимуществом – тем, что мог наблюдать за 
старшими братьями и сестрами и легко перенять то, чему 
они научились при помощи суровых тренировок. Они, в свою 
очередь, технические и применяемые в быту знания чер-
пали у отца, которому нужно было помогать в его девяти, 
или, может, даже тридцати трех, ремеслах. Отец работал 
в Пилтене сварщиком и слесарем, а откуда у него мастер-
ство столяра, кузнеца, каменотеса, плотника, токаря, фре-
зеровщика и прочее, не говоря уже о деревенских работах, 
остается только удивляться», – Янис говорит, что специаль-
но об этом отца не расспрашивал, но допускает, что отец, 

даже если чего-то не умел, в процессе работы был спосо-
бен освоить. 

«Ну хорошо, многому его научили родители, кое-что, 
может, подсмотрел у коллег. Но кто его научил и заставлял 
в советское время, когда это было запрещено, в дровяном 
сарае строить летательный аппарат, который даже поднялся 
в воздух на несколько метров над дорогой Гарзде – Камарце? 
И изобретатель-испытатель отделался лишь несколькими 
царапинами», – Янис знает об этом по семейным рассказам, 
потому что тогда его еще не было. В его памяти сохранились 
гораздо более поздние события – как отец пугал односельчан 
уже во время свободной Латвии, поднимаясь над окрестны-
ми поселками на раздобытом у черта на куличках и отремон-
тированном дельтаплане. 

«После таких экспериментов несколько раз ходили слухи, 
что я разбился и умер», – улыбается недавно ставший пенси-
онером Ленардс, вспоминая о своих рискованных поступках. 

Сумасшедшую идею о строительстве «живого» дома Янис 
позаимствовал в интернете. Но инструкция по строитель-
ству летательного аппарата отцу в то время не была доступ-
на, ведь и интернета тогда не было. Янис предполагает, что 
виной всему – какой-то творческий или авантюристский ген, 
который настроил отца на необычный вид мышления и нео-
бычные поступки, и сам он унаследовал его от родителей. 
Этому рада и Лаура, которая не считает поступки мужа необ-
думанными, ведь уже сто раз подтверждалось: все, что Янис 
задумал, обычно удается, так будет и на этот раз со строи-
тельством дома. 

 ФАНТАЗИЯ ДОРОЖЕ ДЕНЕГ
«В родительском доме мы жили и в согласии, и в достат-

ке в соответствии с деревенским уровнем. Была и рабо-
та, конечно, но с момента совершеннолетия я хотел жить 
отдельно, в собственном доме, работать для своей семьи. 
Я мог попросить под застройку и получил бы часть земли из 
«Дамбкални», как это сделала сестра Санда. Но мне хоте-
лось где-нибудь подальше, чтобы была абсолютная само-
стоятельность. Поэтому я был рад, когда мать получила в 
наследство пару гектаров земли в Дзильги и подарила ее 
мне. Оставалось лишь оформить документы и начать стро-
ить, дополнительный стимул дало рождение дочери Марты. 
Но строить дом – какой? Если бы было много денег, на этот 
вопрос смог бы ответить и дурак. Моей семье, в которой 
жили на одну зарплату и которой нужно было платить за 
квартиру в Вентспилсе, пришлось об этом крепко подумать», 
– Янис не скрывает, что решиться было достаточно сложно. 
Импульсом стало копание колодца, с чего обычно начинает-
ся строительство нового дома в деревне. Неожиданно обна-
ружилось, что под верхним слоем почвы на несколько метров 
вниз – слой глины. 

«А может, глина будет хорошим стройматериалом?» – тут 
Янис вспомнил, что отец рассказывал ему об амбаре в быв-
шей усадьбе Гарзде, который он позднее и сам осмотрел. 
Там обнаружилось, что в строительстве столетнего здания 
частично использовалась смешанная с соломой и гравием 
глина, позднее стены были отделаны штукатуркой с приме-
сью извести. Следующая идея была, как из рекламного роли-
ка – два в одном: вырыть пруд для красоты и практических 
нужд, одновременно получив и глину как основной стройма-
териал. Конечно, перед этим были эксперименты с разме-
ром изготавливаемого кирпича, пропорциями глины, соломы 

Лаура и Янис – будущая пара.

Маленькая Марта еще не знает, что отец задумал  
постройку необычного дома.

Работа над подготовкой стройматериалов нелегка.

Это будет дом, какого нет в ближайших 
окрестностях, да и в Латвии такие – 
большая редкость. Он не отличается 
роскошью, впечатляющими размерами 
или экзотическим видом.



Немецкая 
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«Общество» Лембергса, 
возможно, всё же 
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О прос, проведенный Центральной избирательной комисси-
ей и исследовательским центром SKDS, свидетельствует, 
что пятая часть всех латвийских избирателей не участвует в 

выборах, поскольку «не видит в этом смысла». А всего почти полови-
на избирателей не пошли голосовать на выборах в самоуправления. 
Как свидетельствует упомянутое исследование, основных причин – 
пять. Так сказать, пять «не»: «не за кого голосовать», «голос не имеет 
значения», «не верю, что что-либо изменится», «не было времени 
пойти проголосовать», «не было желания»… 

В свое время латвийский элитарный философский журнал «Rīgas 
Laiks» каждый месяц публиковал анекдоты (или «истории») о «латы-
ше обыкновенном». Явление, которого нет в природе, но которое, 
тем не менее, так сильно влияет на нашу жизнь. Неизвестно, пере-
ведены ли анекдоты из «Rīgas Laiks», например, на язык наших 
соседей эстонцев или литовцев, но в любом случае этот цикл анек-
дотов им, определенно, понравился бы – чтобы посмеяться над 
«обыкновенным восприятием жизни» нашего человека. К сожале-
нию, не существующего в природе «латыша обыкновенного» все же 
вышеупомянутое исследование характеризует превосходно: тех, кто 
готов использовать отрицательную частицу «не» пять, даже десять 
раз, значительно больше, чем тех, кто готов отвечать на вопросы 
утвердительно. Или вместо формы «не будем делать» использовать 
форму «будем делать».

Велико ли число тех, кто НЕ пошел, или, быть может, оно тради-
ционно, «нормально», «обыкновенно» для латышей? Наверное, все 
же – особенно в связи с предстоящими в следующем году выбора-
ми в Сейм – этим вопросом стоит обеспокоиться. И для этого есть 
несколько важных причин. 

Первая. Результаты выборов в самоуправления в этом году 
наглядно продемонстрировали важную вещь: в тех самоуправлени-
ях, где у власти остались «те же раки», традиционно низкая актив-
ность избирателей, поэтому «пришедшее меньшинство», которое 
так же традиционно голосует за «старых раков», в сущности, опре-
деляет всю повестку дня самоуправления. А те, кто предпочитает 
пять раз «не», могут только тихонько ворчать на кухне, что они «не 
видят смысла». 

Вторая. Анализ результатов этих же выборов показывает, что оши-
баются те, кто говорит «мой голос не имеет значения». Почти в 60 
самоуправлениях существенный сдвиг результатов в одну или дру-
гую сторону определили менее чем 50 голосов, а почти в десяти 
самоуправлениях на результаты повлияли менее 10 голосов. Вывод 
один: если бы на избирательный участок пришли еще десяток-дру-
гой тех, кто предпочитает пять «не», результат был бы иным. 

Третья. Если почти половина избирателей, которые так и не при-
шли на избирательные участки, по сути, «начихали» на свою стра-
ну, то смело можно утверждать, что мы заслужили то, что получили. 
Расхитителей, олигархов, мошенников и оторванную от народа элиту 
у власти. Потому что равнодушие граждан, как показывает история, 
не одно государство привело на свалку истории. 

Четвертая. Можно с достаточной долей уверенности сказать, что 
для преодоления пяти «не» потребуется что-то совершенно новое 
и свежее. Потому что как иначе, если верить результатам исследо-
вания, добиться того, чтобы на избирательный участок пришел и 
проголосовал двадцатилетний молодой человек (это самая пассив-
ная группа избирателей)? Как иначе сказать той уставшей от жизни 
учительнице или пенсионеру с маленькой пенсией, что на самом 
деле что-то можно изменить? Если «предложение» будет предпола-
гать те же самые, выражаясь литературно, до боли знакомые лица, 
то впредь на выборы будут приходить лишь члены фан-клуба этих 
«лиц». Те, кому нравится то, «как он говорит», кто считает, что «вооб-
ще он о городе заботится», те, кому сладкая патока, текущая в уши, 
кажется достаточной причиной, чтобы в пятый и в десятый раз прого-
лосовать за одних и тех же, а на следующий же день после выборов 
ныть: ну кого же мы опять выбрали, ах, какой ужас! 

И последняя. Все вышеупомянутое наглядно свидетельствует, что 
пойти, делать и сделать можно. Остается только подняться с дива-
на. И прекратить ворчать, что «все плохо», «ТАКАЯ страна мне не 
нужна» и «не за кого голосовать»… На прошлой неделе была осно-
вана новая, перспективная партия «Laiks pārmaiņām», которую как 
раз создали не многократно перекрашенные «старые раки» и в 
рядах которой, судя по активности основателей, соберутся те люди, 
которые заинтересованы. Заинтересованы в том, чтобы идти впе-
ред, заинтересованы в том, чтобы были рабочие места в их отрас-
ли, заинтересованы в том, чтобы нравы села Замшелого, когда сами 
не в состоянии очистить собственное крыльцо от снега, все же ушли 
в прошлое. 

И для этого совсем не много нужно. Нужно только пойти, делать 
и сделать.   

Искренне ваша – газета “Ventspilnieks.lv”
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Вентспилсская городская дума 15 сентября приняла решение «О приобретении недвижимо-
го имущества в Вентспилсе, на ул. Лачплеша, 1А». В соответствии с решением думы упомя-
нутый участок земли площадью 3424 квадратных метра приобретается для строительства 
Многофункционального центра инноваций, ревитализируя деградированную территорию на 
ул. Рупниецибас, 2. В этой части по поводу решения думы возражений нет, если бы упомяну-
тая земля не приобреталась по неадекватно высокой цене – 20 000 евро. Указав, что покупка не 
соответствует рыночной стоимости недвижимого имущества в Вентспилсе, и дума очевидно 
переплатила, депутат Гиртс Валдис Кристовскис обратился в Госконтроль ЛР с просьбой оце-
нить эту сделку. 

Вентспилсская дума за огромные 
деньги покупает землю. 
Оппозиция обращается в Госконтроль

Н едвижимое имущество на ул. Лачплеша, 1A, 
дума приобрела у ООО «DAD», которое, 
судя по проекту решения Вентспилсской 
городской думы, и было инициатором сдел-
ки. Интересно, что в то же время заключена 

и еще одна сделка, а именно: на этом же заседании дума 
приняла решение об отчуждении промежуточного участ-
ка земли в 89 квадратных метров на ул. Варвес, 5A, про-
дав его за символическую цену 500 евро.

 Нужно отметить, что земельный участок на ул. 
Варвес, 5A, не находится даже на расстоянии одного 
километра от недвижимого имущества на ул. Лачплеша, 
1A, однако разница в цене за один квадратный метр 
огромна. Если на ул. Варвес земля оценена в 5,81 евро 
за квадратный метр, то за имущество на ул. Лачплеша, 
1А, дума продавцу земли платит 58,41 евро за квадрат-
ный метр из денег налогоплательщиков.  

В заявлении Госконтролю депутат Г. Кристовскис 
указывает, что уже на заседании 15 сентября он обра-
тил внимание депутатов позиции Вентспилсской 
городской думы и присутствовавшей администрации 
Вентспилсской городской думы, а также ответственных 
должностных лиц на то, что, в соответствии со статисти-
ческими показателями рынка недвижимого имущества 
Латвии Государственной земельной службы на 1 января 
2017 года, максимальная стоимость земли под коммер-
ческую застройку в Вентспилсе в 2015 и 2016 годах (для 
участков земли площадью от 300 m² до 10 000 m²) соот-
ветственно была 21,03 и 23,12 евро за квадратный метр. 
Более высокими цены были лишь для индивидуальной 
застройки в Вентспилсе – в 2015 и 2016 годах соответ-
ственно 54,93 и 40,84 евро за квадратный метр. Уже 
одно это указывает, что цена, которую дума готова запла-
тить за имущество, которое находится недалеко от одно-
го из самых интенсивных перекрестков в Вентспилсе, 
рядом с бензозаправкой, неадекватно высока. 

К сожалению, мнение депутатов оппозиции и призыв 
обратиться к компетентным латвийским учреждениям 
по оценке недвижимого имущества с просьбой прове-
сти повторную оценку закупочной цены на упомянутый 
земельный участок на ул. Лачплеша, 1A, в Вентспилсе, 
не были услышаны. 

Г. Кристовскис также указывает, что в правилах 
Кабинета министров N 838 «О базе кадастровой стои-
мости в 2016, 2017, 2018 и 2019 году» четко и ясно опре-
делена стоимость земельной базы. Недвижимое иму-
щество на ул. Лачплеша, 1A, могло бы соответствовать 
одной из земельных категорий, указанных в правилах 
КМ N 838: неосвоенный участок земли под коммерче-
скую застройку (максимальная стоимость 15,69 евро за 
квадратный метр, минимальная – 1,71 евро за квадрат-
ный метр); неосвоенный участок под застройку обще-
ственно значимым объектом (максимальная стоимость 
– 7,11евро за квадратный метр, минимальная – 0,71 
евро за квадратный метр); застройка учреждений обра-
зования и науки (максимальная стоимость установлена 
в 12,81 евро за квадратный метр, минимальная – 1,42 
евро за квадратный метр). 

Изучая цены, которые за сделки с недвижимым иму-
ществом на улице Лачплеша назначают на свободном 
рынке, Ventspilnieks.lv на портале City24.lv нашла объ-
явление, в соответствии с которым за участок земли 
под производственную застройку в 13 412 квадратных 
метров на ул. Лачплеша, 9, просят цену 14 евро за ква-
дратный метр. Значит, за участок земли, который почти 
в четыре раза больше и на котором находилось произ-
водство ООО «Ventbetons», установленная цена состав-
ляет 187 768 евро. В свою очередь, на портале объ-
явлений ss.com среди объявлений о продаже земли в 
Вентспилсе самая высокая продажная цену на землю 
под коммерческую застройку – 40,67 евро за квадрат-
ный метр в историческом центре Вентспилса. 

Ещё раз хочу поблагодарить каждого из вас за то, 
что решили вместе со мной основать новую поли-
тическую партию “Laiks Pārmaiņām” («Время пере-
менам»). Это был первый шаг для достижения боль-
шой цели – изменения политической среды и ценно-
стей в Вентспилсе и в остальной Латвии, заменив 
эгоистичное “я” на «человек», «мы» и «общество».  
Спасибо всем, кто не был равнодушным к будуще-
му нашей Латвии и кто, вступив в партию “Laiks 
pārmaiņām”, ясно и однозначно засвидетельствовал 
свою волю и желание – перемены должны быть!  

Спасибо всем создателям 
партии “Laiks pārmaiņām”!

Именно поэтому я так горда и удовлетворена вашей 
отзывчивостью.  Мне по-настоящему радостно от того, 
что к нашей политической силе присоединилось так 
много людей доброй воли со всей Латвии – вентспилча-
не, даугавпилчане, талсинцы, жители Кулдиги и рижане. 
Это явно свидетельствует о том, что перемены в госу-
дарстве будут. Я не обещаю, что будет легко, однако 
общими усилиями, идя шаг за шагом, работая в своём 
государстве, в своём городе, для достижения лучшего 
будущего своего и своих детей, мы этого добьёмся!   

Следующий год – это год выборов в Сейм, и сегодня 
каждый понимает, что латвийской политике необходимы 
новые энергичные, компетентные, знающие, честные и 
порядочные люди. Поэтому я призываю активно вклю-
чаться в общую работу каждого, кто чувствует в себе 
силы взять на себя ответственность за всех нас и наш 
общий завтрашний день. 

С наилучшими пожеланиями, Инга Антане


